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Vážení mensané,

už měsíc píšeme v datu trojku na konci roku, a  tak je na místě krátké ohlédnutí za rokem 
uplynulým. Po dvou letech ovlivněných pandemií nebyl minulý rok poznamenán rušením akcí, 
ale naopak rokem, kdy se některé akce konečně mohly uskutečnit. Mensovní kalendář byl 
plný akcí pravidelných i těch jednorázových a každý z nás si mohl vybrat to, co ho zajímá. Za 
to samozřejmě patří dík našim dobrovolníkům, kteří věnují své úsilí tomu, aby mensovní život 
byl pestrý a bohatý.

Poděkování míří i do oblasti administrativy, kde se nám za poslední rok podařilo mnoho věcí, 
které zjednodušují a vylepšují fungování již tak skvěle fungujícího mechanismu. Administrativní 
podpora dobrovolnické činnosti je pro nás důležitá, a budeme tak i nadále pracovat na jejím 
rozvoji.

Velkého pokroku se podařilo dosáhnout i v oblasti testování, práce na novém IQ testu úspěšně 
pokračují a již brzy bude možné zařadit tento nový test pro dospělé do běžného testování k již 
používanému testu pro děti.

V  uplynulém roce se také podařilo dostat do finální podoby nové weby pro MensaShop 
a časopis. Můžeme se tak v krátké době těšit na jejich představení.

Veškerý rozvoj, na kterém se stále pracuje, je pochopitelně koordinován našimi radními, 
tajemníky a  ostatními dobrovolníky bez jejichž práce bychom těchto výsledků nemohli 
dosáhnout. Všem těmto našim členům patří velký dík. Děkujeme, že Mense věnujete svůj čas, 
úsilí a nadšení.

Na závěr přijměte pozvání na všechny budoucí akce, zejména na celostátní setkání, valnou 
hromadu a mnoho dalších, které najdete v mensovním kalendáři. Pamatujte, že nikdy není 
pozdě se zapojit – ať už jako účastník, nebo jako dobrovolník.

Martin Sedláček
martin.sedlacek@mensa.cz

+420 602 392 662
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Vážení čtenáři,

vítám vás u únorového čísla časopisu Mensa.

Jako obvykle v něm najdete informace o fungování Mensy, přehled úspěchů a aktivit z Mensa 
gymnázia i něžnou připomínku, že opět po roce nadešel čas zaplatit členské příspěvky.

V rubrice Mensantrop vás tentokrát čeká rozhovor s Martinem Cooperem, americkým 
inženýrem, vynálezcem, podnikatelem a  technologickým vizionářem, známým jako „otec 
mobilního telefonu. Kromě toho si můžete přečíst článek o investicích do startupů, o nově 
vzniklé aplikaci Národního muzea nebo o knížce, která slibuje za pomoci paměťových technik 
odstranit chaos z vašeho života.

V řadě článků o proběhlých mensovních akcích se jednak dozvíte spoustu nového (doporučuji 
článek o Novém Zélandu), jednak si budete moct rvát vlasy zoufalstvím, že jste si některé 
z nich nachali ujít – nezoufejte a do budoucna načerpejte inspiraci v kalendáři akcí.

A konečně v Bystřílně najdete optimistický kvíz zaměřený na příčny smrti slavných – není nic 
lepšího než zahájit nový rok radostně.

Přeji příjemné čtení!

Zuzana Kořínková
zuzana.korinkova@mensa.cz

+420 776 288 979
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Číslo účtu: 2801689708/2010

Variabilní symbol (VS): Vaše členské číslo

Krátce z Rady Mensy
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Poslední zasedání Rady Mensy ČR v roce 2022 
proběhlo dne 10. 12. v Prostějově.

Tradičně jsme začínali ekonomikou. Byl 
prodiskutován aktuální stav hospodaření 
a  výhled výdajů a  příjmů do konce roku, 
prodiskutován byl i  rozpočet na rok 2023. 
V  souvislosti s  rostoucími náklady jsme 
otevřeli otázku periodicity časopisu. Bude 
poptána kalkulace ceny za redakční práce, 
tisk a  distribuci časopisu při různých 
variantách počtu vydávaných čísel za rok. 
Komise pro testování informovala o průběhu 
prací na MITA, položky testu jsou už téměř 
zkompletovány, v  přípravě je finální test se 

všemi položkami pro začátek standardizace. 
Aktuálně probíhají analýzy složení vzorku 
pro standardizaci. Do standardizace 
bude zahrnuto více než 1000 účastníků. 
Dále vrcholí přípravy nového e-shopu pro 
mensashop.cz, předpokládané nasazení by 
mělo být během ledna 2023. Rada schválila 
územní působnost místních skupin. Mnoha 
členským průkazům skončila platnost ke 
konci roku 2022. Tyto průkazy nebudou 
hromadně měněny, bude ale prodloužena 
jejich platnost při ověřování přes web. 
Rovněž připravíme přechod na vydávání 
virtuálního členského průkazu, fyzický 
členský průkaz bude vydáván na vyžádání. 

Zápisy ze zasedání 
Rady Mensy ČR 

na intranet.mensa.cz
pod záložkou 

Dokumenty Mensy – Zápisy z RM

Výsledek mensovního testu IQ místo přijímacího řízení
Od letošního roku je možné použít výsledek mensovního IQ testu (129+) 
místo přijímacího řízení i na Fakultě elektrotechniky a komunikačních 
technologií VUT v Brně. Zařadila se tak po bok Fakulty informačních 
technologií Vysokého učení technického v Brně a Fakulty informatiky 
Masarykovy univerzity v Brně (která navíc požaduje i studijní průměr 
za 4 roky studia na SŠ do 1,3).

Tradičně jsme byli informováni i o proběhlých 
a plánovaných mensovních akcích.

Kompletní zápis z  jednání je jako vždy 
publikován na intranetu Mensy ČR.

Další jednání Rady Mensy se uskuteční dne 
25. 2. v Praze.

Ukončení členství
Mrzelo by nás, pokud byste se rozhodli 
své členství ukončit. Pokud jste o  tom 
pevně přesvědčeni, prosím, nejpozději 
do 28.  února  2023 požádejte e-mailem 
o ukončení členství na sekretarka@mensa.cz. 
Budeme vám vděčni, pokud uvedete důvod, 
který vás k  tomuto rozhodnutí vede. Pokud 
byste se v  budoucnu rozhodli takto řádně 
ukončené členství obnovit, je to velmi snadné, 
výsledek testu dospělých je stále platný, 
děti starší 14 let musí přijít na přetestování. 
Kdykoliv později stačí pouze zaplatit členský 
příspěvek na aktuální rok a  stanete se 
opět členy. V  případě neukončení vašeho 
členství a  neuhrazení členského příspěvku 
budete nadále považováni za členy se všemi 
výhodami až do konce roku 2023. Členem 
přestanete být automaticky až 31. 12. 2023, 
kdy dojde k  zániku všech členských výhod 
včetně zamezení přístupu do intranetu 
a  zrušení e-mailové adresy v  doméně  
mensa.cz, včetně smazání všech uložených 
zpráv. Pokud byste chtěli takto „automaticky“ 
zaniklé členství v  budoucnu obnovit, bude 
Mensa požadovat kromě členského příspěvku 
na aktuální rok také jednorázový obnovovací 
poplatek ve výši neuhrazeného členského 
příspěvku za rok 2023.

Veškeré vaše dotazy ráda zodpoví Zuzana 
Poláková na sekretarka@mensa.cz.

Členské příspěvky na rok 2023
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Kdy a kolik?
Splatnost členských příspěvků je nejpozději do 28. února 2023. Výše ročních 

členských příspěvků zůstává stejná jako minulý rok:

350 Kč snížený členský příspěvek pro členy Dětské Mensy, studenty do 26 let 

a seniory; zahrnuje předplatné časopisu

500 Kč dva sourozenci do 26 let; zahrnuje jedno předplatné časopisu (za každé 

další dítě/studenta v rodině činí příspěvek 150 Kč)

700 Kč základní členský příspěvek pro dospělého; zahrnuje předplatné časopisu

850 Kč dospělý + dítě/student do 26 let; zahrnuje jedno předplatné časopisu

900 Kč rodinný členský příspěvek; zahrnuje jedno předplatné časopisu (členové 

v přímé příbuzenské linii, sourozenci a manželé (popř. registrovaní partneři), 

kteří bydlí na stejné adrese)

5 000 Kč zlaté roční členství

100 000 Kč dar Mense spojený s doživotním členstvím

Administrativní poplatek za pozdní úhradu 
členských příspěvků
Administrativní poplatek ve výši 100 Kč budete platit za pozdní úhradu členských 

příspěvků u stávajících členů, tj. za platbu členských příspěvků na rok 2023, která 

přijde na účet Mensy od 1. 3. do 31. 12. 2023.

Jde jen o jednu z výhod, které vám Mensa může přinést – na stránce 
mensa.click/vyhody najdete i mnoho dalších, například slevu na kurz 
rychločtení rozectise.cz, knihy od Albatros Media, řadu únikových 
her nebo počítačové hry od Špidla Data Processing. Podrobnosti 
k jednotlivým slevám a konkrétní slevové kódy najdete po přihlášení 
do intranetu v sekci Členové > Výhody.
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Josef Průša, vynálezce a investor v oblasti 3D tisku, 
převzal Čestné uznání Mensy České republiky
Zuzana Šimková, koordinátorka Čestného uznání do 06/2022

U  příležitosti exkurze do firmy Prusa 
Research a.s., společnosti založené Josefem 
Průšou, jedním z hlavních vývojářů RepRap, 
jsme měli možnost krátkého osobního 
setkání přímo s  panem Průšou. Tu jsme 
využili k  předání ocenění Čestné uznání 
Mensy České republiky, které mu na základě 
hlasování svých členů Mensa ČR udělila 
v roce 2021.

Pan Průša si ocenění velmi váží, měl z  něj 
velkou radost a předáváme pozdravy od něj 
do Mensy.

Na začátku prosince proběhla ve Fakultní 
nemocnici Motol přednáška pana prof. 
Zámečníka na téma „Proč má smysl rozumět 
biologii nádorového růstu?“ za účasti asi 
60 mensanů a hostů.

Prof. MUDr. Josef Zámečník, Ph.D., je 
přednostou Ústavu patologie a  molekulární 
medicíny 2. LF UK a FN Motol. Na lékařské 
fakultě byl studenty několikrát zvolen 
učitelem roku. O  tom, že je výborným 
prezentujícím a  velmi charismatickým 
a  vtipným člověkem, jsme měli možnost se 
přesvědčit i  na přednášce. Prof. Zámečník 
je autorem více než 100 odborných publikací 
a  spoluautorem mezinárodní učebnice 
neuropatologie vydané v  Cambridge 
University Press, členem prestižních 
tuzemských i  zahraničních odborných 
organizací a  vědeckých rad. K  těmto 
oceněním Mensa přidala diplom za duševní 
přínos pro společnost, který pan profesor 
převzal na letošní valné hromadě Mensy na 
Máchově jezeře, kde byl naším hostem.

Na březen  2023, pokud okolnosti dovolí, 
máme přislíbenou přednášku pana prof. 
PhDr. Martina Hilského, CSc., dr. h. c., 
MBE, který je profesor emeritus anglické 
literatury, překladatel, shakespearolog 
a  držitel mnoha ocenění za literární práci. 
V  náhradním termínu předání pan profesor 
převezme Čestné uznání Mensy České 
republiky za rok 2022.
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Prodloužení platnosti členských průkazů

Optimalizace procesů v Mense
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Jiří Rak

Při zavádění nových plastových členských 
průkazů se počítalo s fyzickou životností 
plastových karet 10 let. Tento předpoklad 
vycházel ze zkušeností s podobnými kartami 

I  my v  Mense čelíme recesi a  musíme se 
vyrovnat s  nastupující krizí. Ani  nám se 
nevyhne zvýšení nákladů za zboží a služby, 
které nakupujeme. Mimo šetření a  hledání 
dalších zdrojů financí se ale v  Mense také 
věnujeme optimalizaci všech procesů. 
O tom, co je v plánu vylepšit, píší občas ve 
svých článcích programátoři – já bych je rád 
doplnil, uvedl na pár příkladech, jak máme 
propojeny naše systémy, a nastínil svou vizi 
dalších zlepšení do budoucna.

Už na poslední valné hromadě jsem avizoval, 
že všechny evidenční a  účetní doklady 
máme pořízeny v  našem systému Pohoda 
téměř v  reálném čase. Jsem hrdý na to, že 
všechny doklady za rok 2022 máme také 
v  elektronické formě (a  to i  naskenované, 
pokud jsme je obdrželi v  papírové formě). 
Nejsem na to ovšem sám, děkuji Zuzce 
Polákové a  Lucce Měchurové, bez kterých 
by se to neobešlo.

Už nyní se snažíme, aby ti, kdo se podílejí 
na akcích Mensy, byli co nejméně zatíženi 
byrokracií. Mou vizí je posunout toto ještě 
dále – každý má dnes foťák v mobilu, je lehké 
cvaknout a mít hned obrázek. A pak nasdílet 
takovou fotku dokladu dále, do nějakého 
sběrného místa, kde si ji administrativa 
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převezme, zaeviduje, pošle ke schválení 
příslušné zodpovědné osobě, zaplatí, rozešle 
zprávu všem zpět, nebo bude průběžně 
informovat, jak proces probíhá.

Sdílení dokumentů je další z  oblastí, kde 
máme co zlepšit. Každá místní skupina nebo 
SIG, který čerpá příspěvky, má svoji evidenci 
v  samostatném dokumentu. Do takových 
evidencí, které jsou mimo Pohodu, data 
ručně zapisujeme a pak sdílíme. Chceme tyto 
ruční zápisy zautomatizovat a exportovat je 
přímo z Pohody do intranetu.

Mou další vizí je zlepšit možnosti placení. 
Dnes se bez karet neobejdeme. Rád bych 
postupně implementoval QR kódy a  platby 
kartou na Mensashop, celostátní setkání, 
konference i  na každou pořádanou akci. 
Není to ale jen jednosměrná komunikace  – 
je potřeba řešit sdružené platby, přeplatky, 
nedoplatky, párování a přenos mezi několika 
systémy (platební brána, účetní evidence, 
registrační web atd). Bude to chtít čas 
a postupné zavádění.

Nedávno jsme zautomatizovali část procesů 
týkajících se členských příspěvků. Konkrétně 
evidenci, jaký druh členství si kdo platí 
(dospělý, děti, rodiny), zda si platí i něco navíc 
(časopis, zlaté členství atd.) a na jaké období. 

Z intranetu si saháme do banky, kde za dané 
období stáhneme informace o  platbách, 
a  zpracovaný výstup exportujeme do 
Pohody.

Při tom také zpracováváme platby za 
testování, které jsou evidovány v  intranetu, 
placeny skrze platební bránu, stahovány 
z  banky a  opět exportovány do Pohody.  
Ručně je tedy řešena jen malá část tohoto 
procesu – a to evidence, kterou si zpracovává 
sám testující (koho otestoval, jakým SIGům 
nebo MS jdou příspěvky z daného testování, 
další náklady spojené s  testováním apod.). 
I  zde je samozřejmě prostor, jak proces 
zlepšit – při vypisování akce bychom doplnili 
pár údajů, při vyhodnocení je zkontrolovali 
a  už by jistě šlo rovnou automaticky 
generovat podklady, posílat je k  proplacení 
a generovat statistiky každému testujícímu.

A co nám v realizaci těchto 
vizí brání?

Pouze čas a  nedostatek dalších 
dobrovolníků, kteří by měli chuť se na nich 
podílet. Pokud byste vy sami chtěli s realizací 
pomoci nebo podrobněji vysvětlit některou 
z  mých vizí, ocením, když se mi ozvete na 
jiri.rak@mensa.cz.

z oblastí, jako jsou věrnostní, studentské nebo 
jiné vstupní karty, které se při pravidelném 
používání během této doby poškodí a často 
dojde k ošoupání potisku. Z  tohoto titulu je 
proto přímo na průkazu v  malém textu na 
rubové straně uvedena platnost do roku 
2022 (pro karty s neuronovým vzorem) nebo 
2025 (pro karty s modrým pruhem).

Realita však ukázala, že se členské průkazy 
opotřebovávají mnohem pomaleji. Přišlo 
nám proto jako plýtvání penězi i  materiálem 
hromadně vystavit nové průkazy. Platnost 
samotných karet byla proto v  systému 

prodloužena do roku 2032 pro karty 
s neuronovým vzorem a do roku 2040 pro karty 
s  modrým pruhem. Pozor, jedná se pouze 
o prodloužení funkčnosti karty, to, zda načtení 
průkazu ověří vaše členství, samozřejmě 
záleží na tom, zda máte zaplaceny příspěvky. 
Nové průkazy se nyní vyrábějí s platností karty 
nastavenou na 20 let.

Pokud máte svůj průkaz opotřebovaný nebo 
vás nesnesitelně trápí, že je na něm uvedena 
vypršelá platnost, napište prosím na 
sekretarka@mensa.cz, rádi vám individuálně 
vystavíme nový.
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Pochvalný e-mail na 
naši žákyni tercie Janu 
Schmidovou

Rádi bychom se s vámi podělili o velmi milý 
e-mail, který poslala paní učitelka Holubová 
ze ZŠ na Barrandově. Velmi nás těší, že 
máme takové studenty.

Dobrý den, 16. 12. naši školu na Barrandově 
navštívila studentka Jana Schmidová 
v  rámci projektu Výuka mezinárodní dámy. 
Ráda bych pochválila vystupování slečny 
Jany a  také její erudovaný přístup k  žákům. 
Během hodinové práce velmi hezky se žáky 
pracovala, byla všímavá, ihned reagovala na 
situace, ze kterých mohl vzniknout chaos. Její 
vystupování po celou dobu bylo vtipné, plné 
energie a  zároveň dětem předala potřebné 
informace ohledně pravidel mezinárodní 
dámy. Působila sebejistě a  erudovaně, 
předvedla vedení hodiny na srovnatelné 
úrovni jako studentky PedF UK, které 
chodí do naší školy na praxi. Se srdečným 
pozdravem Mgr. M. Holubová (třídní 5. E).

Den otevřených dveří 
7. 12. 2022

Kdo přišel na den otevřených dveří, mohl 
si vybrat z  pestré nabídky aktivit. Den 
otevřených dveří se skládal ze dvou částí  – 
v první části rodiče získali mnoho zajímavých 
informací o škole. Jednotliví vyučující a vedení 
školy je seznámili s chodem a specifiky školy, 
s  prací školního poradenského zařízení, 
s projektem Nautilus a rozvojem kompetence 
k učení, s péčí o nadané žáky, tandemovou 
výukou a s přijímacím řízením. Do programu 
také přispěli studenti, kteří prezentovali 
několik aktivit, ve kterých sklízejí úspěchy 
i na mezinárodním poli – Debatní klub, bridž, 
piškvorky, šachy a  mezinárodní dámu. 
Kromě toho mohli účastníci také shlédnout 
zajímavé chemické pokusy.

Ve druhé části jsme dali návštěvníkům 
možnost nahlédnout do výuky  – mohli si 

Vážení čtenáři, opět vám přinášíme nejaktuálnější dění z Mensa gymnázia.

vybrat z  hodin českého jazyka, literatury, 
anglického jazyka, zeměpisu, chemie, 
matematiky a základů společenských věd.

Mnoho různých informací o  škole mohli 
získat návštěvníci v  „showroomu“, tedy 
učebně kvarty, kde byly vystaveny učebnice 
používané v  jednotlivých předmětech, 
propagační materiály o  Mense ČR, práce 
studentů (ročníkové a  seminární práce, 
postery, model neolitického domu a  3D 
zeměpisný model aj.), doklady o  úspěších 
studentů (poháry, diplomy) a  veškeré 
informace o  škole  – o  ŠVP, o  volitelných 
seminářích, kroužcích, specifikách školy, 
elektronické žákovské atd.

Součástí programu byla také možnost 
otestovat si své IQ, neboť IQ nad 130 bodů je 
jednou z podmínek pro přijetí na naši školu.

Kdo byl zhlédnutím všech aktivit znaven, 
mohl se v  showroomu posadit a  občerstvit 
se kávou, čajem, minerálkou a sušenkou.

Průvodcovské služby se jako vždy velmi 
dobře a se ctí zhostili naši studenti, kterým 
děkujeme.

Věříme, že všem návštěvníkům se Den 
otevřených dveří líbil a  že se s  některými 
z nich uvidíme u přijímacího řízení.

Úspěch žáků MG v soutěži 
Kasiopea

Naši žáci si skvěle vedli v  soutěži pro 
středoškolské programátory Kasiopea 
(matfyz.cz) podporované MFF UK a několika 
IT firmami.

V  domácím kole, kdy soutěžící připojený 
on-line musí na čas naprogramovat řešení 
devíti praktických úloh (problémů), se 
stal absolutním vítězem a  kvalifikoval se 
do finálového kola náš oktaván Benjamin 
Swart. S  plným počtem bodů a  jen 
delším časem postoupil do finále i  náš  
sextán Jan Slíva (13. místo).

Třetím nejúspěšnějším řešitelem domácího 
kola se za naši školu stal teprve (!) kvartán 
Matěj Snášel  – 45. místo z  358 soutěžících 
(vesměs středoškoláků, kterým se podařilo 
vyřešit lehčí variantu alespoň jedné úlohy).

Ocenění si zaslouží i  všichni další soutěžící 
z naší školy: Martin Truksa (50.), Viacheslav 
Nikiforov (75.), Richard Dobíšek (126.), Jan 
Strmiska (132.), Vojtěch Kulka (175.), Jan 
Hataš (187. místo) a Zbyněk Vávra (211).

Výsledky a  řešené úlohy je možné najít na 
mensa.click/kasiopea.

Recitační přehlídka v cizích 
jazycích Eurolyra v Táboře

Dne 5. 12. se studentky Laura Löwy (tercie), 
Alice Houžvičková (kvinta) a  Marianne 
Pavlíková (sexta) účastnily recitační přehlídky 
ve španělštině. Jedná se o  nesoutěžní 
přehlídku recitace v  anglickém, německém, 
španělském a  francouzském jazyce. 
Konkurence ve španělštině byla obrovská 
a děvčata nás reprezentovala statečně a na 
vysoké úrovni. Jejich výkony byly skvělé. 
Laura, která se učí španělsky teprve od září, 
zvládla odrecitovat samostatně básničku od 
Glorie Fuertes. Maru a Ali společně nacvičily 
část prvního aktu dramatu Federica Garcíi 
Lorcy Bodas de sangre.

Děkujeme za skvělou reprezentaci.
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Mensovní tým předškolních dětí v soutěži Pohár vědy
Jana Soukupová, foto: Martina Hladíková

V rámci soutěže Pohár vědy jsme sestavili tým dětí předškolního věku 
Mensaňátka, se kterým budeme během ledna až března řešit zajímavé 
zadané úkoly. První schůzky v prostorách zasedačky kanceláře Mensy 
v Praze se zúčastnilo 7 dětí v doprovodu svých rodičů, povídali jsme si 
o Asii a děti si vyrobily a vyzdobily své první vějíře.

Do 14. ročníku soutěže pIšQworky nasadilo 
Mensa gymnázium jeden tým mladších 
žáků (ZŠ) a  dva týmy starších žáků (SŠ). 
Všem týmům se podařilo z  oblastních kol 
probojovat do krajského (pražského) kola, 
což už by sám o  sobě byl úspěch. Další 
výzvou ovšem bylo celostátní Grandfinále, 
kam postupovaly jen 2 týmy z každého kraje. 
Postup do Grandfinále vybojovaly všechny 
naše týmy: mladší žáci v  týmu Mensa G 
postoupili z  2. místa a  v  kategorii SŠ obě 
postupová místa z  Prahy obsadily týmy 
Mensa A a Mensa B. Všechny 3 naše týmy 
tedy čekala cesta do Brna, kde se měli utkat 
ti nejlepší z nejlepších.

Dvoudenní Grandfinále pIšQworek se konalo 
na Fakultě sociálních studií Masarykovy 
univerzity v Brně 8.–9. prosince 2022. První 
grandfinálový den hostil 32 týmů ZŠ, z nichž 
tým Mensa G vybojoval výtečné 5. místo, 
přičemž 2. místo jim uteklo jen o  skóre 

Úspěch našich žáků v soutěži pIšQworky v Grandfinále v Brně 
– 5. a 6. místo (SŠ) a 5. místo (ZŠ)

při stejném počtu bodů. Druhý den mezi 
24  středoškolskými týmy naši žáci rovněž 
zabodovali, když tým Mensa B získal skvělé 
5. místo a  tým Mensa A  obsadil 6. místo. 
Jsou to výborná umístění, když uvážíme, 
že v  kategorii ZŠ se mistrovství škol letos 
účastnilo celkem 655 týmů ze Slovenska 
a  Česka, a  ve starší kategorii dokonce 
690 týmů!

Grandfinále v Brně se zúčastnily týmy ve 
složení:

– tým „Mensa A“: Petr Mach, Zbyněk Vávra, 
Emma Štěpánová, Václav Muroň (septima), 
Filip Prokop (kvinta);

– tým „Mensa B“: Adam Dedek, Ema 
Šmerdová (kvinta), Vojtěch Kadeřábek, 
Adam Celecký, Jan Strmiska (septima);

– tým „Mensa G“: Filip Hrubý, David Briet, 
Oskar Józsa (tercie).

Složení týmů se drobně měnilo, takže do 
průběhu nižších kol zasáhli také: Vojtěch 
Tvrdík (oktáva), Adam Hruška, Viacheslav 
Nikiforov (septima), Tomáš Hilšer (kvinta), 
Matěj Peš (tercie). Všichni hráči věnovali 
trénování hry piškvorky a  vymýšlení 
a sdílení strategií hry hodně času nejen mezi 
jednotlivými koly soutěže, ale připravovali se 
na ni dlouhodobě.

Za finanční podporu ubytování a  dopravy 
na Grandfinále v Brně děkujeme Nadačnímu 
fondu Matyáše Kosíka.
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Studium vybraného oboru na zahraniční 
univerzitě nemusí být jen snem
Nadace The Kellner Family Foundation přijímá žádosti o podporu do 12. března 2023
Výběr vysněného oboru a  univerzity už má 
v tuto chvíli pravděpodobně většina letošních 
maturantů lidově řečeno „za sebou“. Ti, kdo 
uvažují o studiu v zahraničí, již své přihlášky 
poslali nebo je právě finalizují a možná ještě 
přemýšlejí, z  čeho zaplatí školné i  náklady 
spojené s životem v cizině. Pomocí může být 
třeba finanční grant od Nadace The Kellner 
Family Foundation.

Možnost studovat v  zahraničí významně 
rozšiřuje mladým lidem výběr univerzit 
i studijních oborů, včetně těch nových, které 
na českých univerzitách stále ještě nelze najít, 
nebo unikátních interdisciplinárních, které 
na menším trhu zkrátka nejsou v  nabídce. 
Stipendisté si často vybírají zahraniční 
univerzity právě kvůli novým oborům, jejich 
vzájemné provázanosti, úzkému propojení 
s  praxí nebo renomovaným přednášejícím 
a  multikulturnímu prostředí. Většina je jich 
přitom odhodlána vrátit se zpět do České 
republiky, aby zde zúročili své mezinárodní 
zkušenosti. A  právě to zástupci Nadace 
pozitivně hodnotí už v  průběhu výběru 
uchazečů.

Žádosti do 14. grantového řízení mohou 
letos zájemci o  studium bakalářských 
oborů na zahraničních univerzitách podávat 
elektronicky do 12.  března. Přihlášky pak 
posuzují zástupci Nadace ve dvou kolech. 
Nejprve vyhodnotí informace poskytnuté 
v přihlášce a vybrané studenty poté pozvou 
k osobním rozhovorům. Komisi zajímá každý 
jednotlivý příběh studentky nebo studenta, 
jejich motivace, ambice a  odhodlání. 
Podporu získávají mladí lidé, u  kterých je 
zřetelné jejich zapálení pro obor a kteří mají 

svůj profesní sen, k němuž by rádi po návratu 
ze zahraničí směřovali.

Granty jsou určené českým studentům 
bakalářských oborů na zahraničních 
univerzitách. Preferovány jsou moderní 
vědecké obory, ať už přírodovědné nebo 
technické, stipendia mohou získat ale 
i  zájemci o  některý z  uměleckých či 
humanitních oborů. Posuzována je také 
univerzita, její kvalita, reputace i  hodnocení 
podle oborových žebříčků. Česko díky tomu 
v  budoucnu získá odborníky, kteří tu nejvíc 
chybí. Každý ze stipendistů se totiž zavazuje, 
že po skončení studia bude alespoň nějaký 
čas pracovat ve prospěch České republiky, 
a  tím sem přinese i  své mezinárodní 
zkušenosti a globální rozhled.

V tomto akademickém roce čerpá granty od 
Nadace The Kellner Family Foundation 59 
studentek a  studentů, kteří si své znalosti 
prohlubují na 50 univerzitách ve 12  zemích 
světa. A  jak právě oni své zahraniční 
zkušenosti hodnotí?

„Jedním z hlavních důvodů, proč jsem chtěl 
jít do zahraničí, byly příležitosti, které mi 
škola může nabídnout. Dá se říct, že cokoliv 
chcete, s  tím vám tu pomohou. Ať je to 
výzkum, který můžete dělat ve spolupráci 
s profesory, špičkami ve svých oborech. Stáž 
v  jednom z  gigantů na West Coast. Nebo 
chcete založit start-up a potřebujete peníze 
a  mentory na rozjezd…,“ popisuje Ondřej 
Gonzor, student oboru Computer Science 
na University of Pennsylvania v USA.

"Je úžasné, jak daleko se můžete dostat, 
když věci prostě zkusíte. Nikdo vám nemůže 

garantovat úspěch, ale vyzkoušet je můžete 
stejně. Dost možná se pak časem ocitnete 
v situaci, o které se vám ani nesnilo," motivuje 
na dálku středoškoláky v  posledních 
ročnících studia Jan Apolín, student fyziky 
na University of Oxford.

Kateřina Panešová, která na věhlasné 
University of Oxford prohlubuje své 
znalosti v  oblasti matematiky, vyzdvihuje 
systém spolupráce s  profesory na britské 
univerzitě i zkušenosti s životem v cizí zemi 
bez rodičů za zády: „Pro mě je to velká 
zkušenost, člověk se hodně osamostatní, 
naučí se perfektně jazyk a  pozná nové 
lidi z  různých zemí světa. Na Oxfordské 
univerzitě mě nadchl systém tutoriálů, kdy ve 
skupince dvou až tří studentů s profesorem 
rozebíráme řešení zadaných problémů 
a cokoli dalšího, co nás zajímá. Je to velmi 
osobní a přátelský přístup.“

Za 13 let získalo prostředky na studium 
i náklady s ním spojené celkem 239 studentů 
z  celé České republiky. Ti studují či 
absolvovali vysoké školy a  univerzity po 
celém světě, včetně renomovaných, jako 
jsou University of St Andrews, University of 
Cambridge, ETH Zurich a další. Profily všech 
stipendistů jsou, podobně jako i  formulář 
pro žádost o  poskytnutí grantu, na webu 
Nadace The Kellner Family Foundation: 
www.kellnerfoundation.cz. S  těmi, kteří 
letos nebo v  dalších letech uvažují o  volbě 
zahraniční alma mater, je většina stipendistů 
i absolventů připravena sdílet své zkušenosti 
i poskytnout potenciálním žadatelům o grant 
cenné rady.
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Nová mobilní aplikace Národního muzea provede návštěvníky celou budovou
Národní muzeum v kapse
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Národní muzeum bylo během rekonstrukce dlouhé roky ukryté pod 
plachtou a lešením. Změn a novinek doznala nejen fasáda a veřejné 
prostranství okolo, ale také vnitřní prostory budovy. Kromě přípravy 
zcela nových expozic se jednalo i o přípravy nové aplikace pro mobilní 
zařízení. Ta návštěvníky provede expozicemi pomocí audioprůvodce 
nebo je dokáže navigovat na zvolené místo, k vybranému exponátu 
i  do kavárny. „Slíbili jsme veřejnosti, že po stavební rekonstrukci 
Národního muzea budeme pokračovat v  rekonstrukci digitální, 
komunikovat s  návštěvníky za pomoci nejmodernějších technologií, 
rozšiřovat zážitky z návštěvy expozic a zlepšovat orientaci po našich 
budovách,“ říká generální ředitel Národního muzea Michal Lukeš.

Unikátní bylo propojení státní instituce a dvou 
technologických firem, které na aplikaci 
spolupracovaly. Aplikaci Národní muzeum 
v  kapse vyvinula technologická firma Futured 
společně s firmou More.is.More, která připravila 
modul plejtváka myšoka v  rozšířené realitě. 
Samotná příprava veřejné zakázky trvala téměř 
rok. Celou aplikaci jsem měl projektově na 
starosti, vznikala přes 24 měsíců a  podílel se 
na ní tým 40 odborníků  – kurátoři, produkční, 
vzdělávací oddělení, obsahový tým a technický 
tým  – kterým bych chtěl touto cestou všem 
poděkovat. Stejně tak bych rád poděkoval 
řediteli Odboru digitalizace a  informačních 
systémů Martinu Součkovi za důvěru a možnost 
vést takto komplexní projekt.

Z  technologického hlediska je aplikace 
vyvíjena nativně, tedy pro každou platformu 
zvlášť. Pro Android je psána v  Kotlinu, pro 
iOS v  Objective-C. Počítali jsme s  tím, že 
chceme být schopni obsah spravovat sami, 
neboť se neustále připravují nové výstavy. 
Z toho důvodu máme i redakční systém (CMS), 
ve kterém můžeme libovolně přidávat nové 
výstavy, exponáty a  k  nim audiostopy. Ten 
je napsaný na front-endu v  Reactu a  datová 

vrstva běží na GraphQL. Celý redakční systém 
je pak napojený skrze API rozhraní na Aruba 
Meridian, díky čemuž jsme schopni přidávat 
jednotlivá místa na mapu a  nastavovat 
trasy. Oříškem byl hosting. Vzhledem ke 
kolísající návštěvnosti a  špičkám o  víkendu 
musí být jednoduše škálovatelný  – a  ideálně 
automaticky. Z  toho důvodu jsme zvolili 
hostování na službě Amazon Web Services 
(AWS). Jako problematické se ale ukázalo 
placení, neboť Amazon přijímá pouze platby 
kartou, což pro státní instituci není vůbec 
jednoduché zajistit. Trvalo nám několik měsíců, 
než jsme byli schopni získat přístup k platební 
kartě a platby zajistit.

Aplikace nabízí čtyři hlavní způsoby, jak 
uživatelům návštěvu Národního muzea 
usnadnit. Nejprve již zmíněná navigace, 
která funguje na technologii Bluetooth. Díky 
tzv. Bluetooth Beaconům jsou zmapované 
všechny chodby, zákoutí i místnosti v budově, 
a  návštěvníka tak aplikace dovede k  šatně, 
konkrétní expozici, kavárně či mimo budovu 
na nejbližší tramvaj nebo metro. Beacony si 
lze představit jako Tic Tac krabičky, které 
fungují na principu triangulace. Vysílají signál 
do prostoru a  aplikace na základě intenzity 
signálu z jednotlivých směrů v kombinaci s API 
rozhraním Aruba Meridian posílá do mobilu 

aktuální polohu. Navigace mimo budovu 
již funguje pomocí GPS a  výchozích map 
v mobilním telefonu.

Druhou přidanou hodnotou jsou připravené 
komentované prohlídky pro každou z  nových 
expozic a  výstav, které si návštěvník může 
pustit dle svého tempa, nebo si je v  klidu 
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poslechnout v  prostředí domova. To vše 
je připraveno ve třech jazycích  – češtině, 
angličtině a nově i ukrajinštině.

Třetí funkcionalitou je nákup vstupenek 
v  předstihu nebo přímo v  budově. Národní 
Muzeum je jedno z nejnavštěvovanějších míst 
v  Praze, a  proto se tvoří na kasách fronty  – 
obzvlášť o  víkendech, kdy je mnohdy až 
trojnásobná návštěvnost oproti pracovním 
dnům. Nově stačí skrze aplikaci provést 
platbu, se získaným QR kódem zamířit rovnou 
k turniketu, a předběhnout tak čekající frontu…

Ovšem to nejdůležitější, čím se mobilní 
aplikace odlišuje od ostatních aplikací, je AR 
(z  anglického „Augmented Reality“ neboli 
rozšířená realita). Firma More.is.More, ve 
spolupráci s firmou Futured, stvořila realistický 
3D model namapovaný na slavnou kostru 
plejtváka myšoka, kterým Národní muzeum 
disponuje již 200 let. Nyní se tak návštěvníci 
mohou podívat na to, jak kytovec vypadal 
v  době, kdy žil, jak se plavil v  moři či jak 
obrovský vlastně doopravdy byl.

Návštěvník jednoduše namíří na kostru 
mobilní telefon se spuštěnou aplikací a uvidí 
kytovce plavat v  moři pod fotorealistickou 
hladinou. Vše je postaveno na tzv. technologii 
SLAM (Simultaneous Localization and 
Mapping), která je unikátní v  tom, že 
pro správné namapování 3D modelu do 
místnosti nevyžaduje žádný viditelný marker 
( jako QR kód nebo specifikovaný obrazec), 
ale stačí pouze otevřít rozšířenou realitu, 
podívat se na kostru a  plejtvák ožije. Tato 
technologie od společnosti Google je na 

produkci lehce přes půl roku a  jsme první 
instituce minimálně ve střední Evropě, která 
ji v takovémto rozsahu nasadila.

Pokud vás zajímají hlavně čísla, tak od 
spuštění 1. dubna 2022:
• zaznamenala aplikace přes 55 tisíc 

stažení – pro zajímavost je poměr Android 
vs. iOS přibližně jedna ku jedné,

• na App Store ji z celkových 665 hodnocení 
ohodnotilo pěti hvězdičkami 603 recenzentů 
s průměrným hodnocením 4,8 z 5,

• na Google Play z celkových 231 hodnocení 
je 185 pětihvězdičkových s průměrným 
hodnocením 4,5,

• přes 40 tisíc návštěvníků si v ní spustilo 
nějakou z připravených komentovaných 
prohlídek jednotlivých expozicí,

• plejtváka v rozšířené realitě si spustil 
přibližně každý druhý návštěvník 
(přes 27 tisíc spuštění),

• okolo 80 tisíc lidí otevřelo detail exponátu 
na mapě a pustilo si audiovýklad,

• 10 000 lidí si již koupilo přes aplikaci 
vstupenku a vyhnulo se tak čekání 
na pokladně.

Zároveň máme z aplikace velkou radost – jako  
jedni z prvních v České republice jsme v oblasti 
kultury získali prestižní ocenění Red Dot Winner 
2022 (mensa.click/vt), 1. místo v kategorii Mobilní 
aplikace a inovace v soutěži Zlatý středník 2022  
(mensa.click/vu) a  v  listopadu  2022 jsme 
vyhráli 2. místo v  kategorii Mobilní aplikace 
a Hlavní cenu Grand Prix celé soutěže Internet 
Effectivness Awards (IEA 2022, mensa.click/vv).

Aplikace Národní muzeum v kapse je dostupná 
zdarma pro všechny návštěvníky a je volně ke 
stažení pro platformy Android a  iOS. Lze ji 
rovněž spustit doma bez nutnosti být fyzicky 
v  budově a  poslechnout si audiostopy ve 
formě komentovaných prohlídek podobně 
jako podcasty.
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Startupy a investování
Tom Cironis

Slovo „startup“ se v  poslední době stává více a  více populárním, 
stejně tak s  rostoucí inflací i  slovo „investování“. Existuje několik 
způsobů investování  – od těch jistých, ale s  nižší možností zisku 
(např. podílové fondy či pozemky), přes středně rizikové (akcie), až 
po ty určené ostříleným investorům (kryptoměny, startupy). Z pozice 
investora možná už s některými z nich máte zkušenost – jak to ale 
vypadá na druhé straně, když namísto investiční příležitosti naopak 
hledáte investora pro svůj projekt?

Investování do startupu se v  angličtině 
nazývá Venture Capital a  do češtiny se 
překládá jako „rizikový kapitál“. Riziko tam 
totiž je – a ne zrovna malé. Dle Investopedie 
(mensa.click/vp) zanikne 20 % všech 
startupů ve svém prvním roce života, 50 % 
do pěti let a 65 % do deseti let – a do toho 
jako investor dáváte své peníze. A  nejsou 
to malé částky, běžná počáteční investice 
do českého startupu (v  andělském kole) 
byla 214 150 EUR od tří až pěti investorů, 
takže odhadem 53 000 EUR (1 283 821 Kč 
k 28. 12. 2022) na jednoho investora.

Čeští rekordmani

Nejvyšším exitem české firmy je prodej 
antivirového AVASTu v  srpnu 2021 za 
celkových 7 560 000 000 EUR. Ohromující 
částka. Rohlík.cz Tomáše Čupra zase získal 
z  českých startupů od investorů nejvíce 
peněz – 677 798 712 EUR v osmi investičních 
kolech. Za zmínku stojí také ShipMonk 
Honzy Bednáře s 325 894 300 EUR ve třech 
investičních kolech. Mezi nejaktivnější 
české venture kapitálové fondy patří 
Credo Ventures (56  investic ke konci 
roku 2022), StartupYard (50  investic),  
Miton (39  investic), Reflex Capital 
(37  investic) nebo Lighthouse Ventures 
(34 investic).

Pokud vás toto téma zaujalo a rádi byste viděli 
jednotlivá investorská kola a  výše částek 
přehledně na jednom místě, doporučuji se 
začíst do excelového dokumentu Funding, 
Failures and Exits of Czech Tech Startups 
(mensa.click/vn), který připravil Adam Kurzok 
společně s naší iniciativou Czech Founders. 
Jsou zde sesbírána veškerá dostupná data 
o  investicích, exitech i  zánicích českých 
startupů od února 2006 do současnosti.

Možná si říkáte, proč startupy potřebují na 
rozjezd takový balík peněz. V  dnešní době 
se startupem nazývá kdejaký projekt či 
firma, ovšem Investopedie (mensa.click/vq) 
vidí jako startup firmu, která roste o 5–7 % 
každý týden. Paul Graham (mensa.click/vr) 
z  jednoho z  nejlepších světových startup 
akcelerátorů Y Combintator vidí jako 
startup firmy, které jsou schopné růst až 
o 10 % každý týden.

Na druhou stranu je třeba uvést a zdůraznit, 
že startupy a firmy založené na rychlém růstu 
(a  tedy závislé na externích penězích) není 
třeba glorifikovat. Budování „jen“ běžné firmy 
sice nemusí přilákat velké investice ani články 
v médiích, ale mnohdy se jedná o zdravější 
způsob podnikání, kdy utratíte jen to, co sami 
vyděláte. Již od začátku tedy ověřujete, že 
o váš produkt/službu je opravdový zájem.

Hledání investora – rychle 
nebo dobře

Pro potřeby článku zůstaňme u předpokladu, 
že budujete startup a  plánujete oslovit 
investora s žádostí o  finanční injekci. Jak 
takový proces probíhá?

Začněme tím, že ve svém okolí nemáte 
nikoho, kdo by do firem investoval, je tedy 
třeba oslovit někoho mimo vaši sociální 
bublinu. Téměř každý venture capital fond 
má webové stránky s  kontaktní osobou či 
formulářem k  vyplnění základních údajů 
o  vašem podnikání. Formulář bývá delší 
a  jeho vyplnění několik minut zabere  – 
bude po vás chtít informace o  odvětví, ve 
kterém podnikáte, počet členů týmu, vaše 
zkušenosti s  produktem/službou, PDF 
prezentaci o vás, kde geograficky podnikáte, 
kdo je vaším cílovým zákazníkem a  jak ho 
hodláte oslovit a přesvědčit, nebo také výši 
samotné poptávané investice.

Stejně jako když při hledání práce posíláte 
„na míru“ sestavený životopis a  motivační 
dopis každé pracovní nabídce, tak i u hledání 
investora je dobré udělat si v předstihu rešerši 
jednotlivých fondů (klidně z  jejich webu), 
zjistit, do kterých odvětví investují, jakou mají 
průměrnou výši investice nebo zda má někdo 
z  jejich týmu s  vaším produktem/službou 
zkušenost. Ušetří to čas oběma stranám, 
hlavně ale vám.

Většina fondů disponuje týmem analytiků, 
kteří všechny přijaté zprávy procházejí 
a  rozhodují, kterým dále věnovat čas, 
a  kterým nikoliv. Pokud váš projekt tímto 
sítem projde, proběhne následné seznámení 
nejen s  vámi, ale hlavně s  vaším týmem 
a projektem. Záměrně píši i týmem, protože 
v  počátcích startupu bývá tým jedním 
z nejdůležitějších kritérií při rozhodování.

Stejně jako u  vaší důslednosti při 
„proklepávání“ investorských fondů, i  zde 
záleží na důslednosti jednotlivých investorů. 

Zdroj: Funding, Failures and Exits of Czech Tech Startups, mensa.click/vn
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Recenze: Odstraňte chaos
Tereza Bohatá

Už vás někdy zradila paměť v  naprosto 
nevhodný okamžik? Třeba při zadávání 
PINu, kdy za vámi stojí dlouhá fronta lidí? 
Když se vám soused už podruhé představil 

Někde totiž lze investici získat do pár dní od 
prvotního setkání, jinde celý proces zabere 
několik měsíců. Obojí má svá pro a  proti. 
U  rychlé investice máte peníze brzy na 
bankovním účtu a můžete se plně soustředit 
na vývoj svého produktu/služby. Na stranu 
druhou zcela nevíte, s  kým jste si „plácli“, 
jak dotyční fungují pod tlakem, jaké s vámi 
mají dlouhodobé plány, na kolik se plánují 
zapojit do chodu vašeho startupu či jak se 
zachovají, když se vám nějaký čas nebude 
dařit dle předpokladů. Ne nadarmo se říká, 
že získání investice je jako manželství, 
pokud to nevyjde, pokazí to nemálo věcí 
a těžko se z toho vystupuje/rozvádí.

Ze zkušenosti preferuji investory a  fondy, 
kteří si dávají záležet na proklepnutí startupu, 
což na jednu stranu vyvíjí tlak mimo jiné 
na doložení podkladů a  finančních plánů 
a  mnoho hodin setkávání, zároveň ale 
víte, s  kým zaléháte do zákopů, a  je zde 
šance, že se můžete spolehnout na pomoc 
od svých investorů i  nad rámec samotné 
investice. Jedná se o velice oblíbený pojem 
„Smart Money“ (mensa.click/vs), kdy nad 
rámec poskytnutých peněz investor také 
pomáhá s  tím, co je potřeba  – například 
s  budováním komunity, hledáním klientů, 
nabíráním zaměstnanců, konzultacemi 
nad marketingem, prodejem, účetnictvím 
a podobně. Proč na něco přicházet sama či 
sám, když se mohu poučit od těch, kteří už 
tím prošli a určitě se u toho i spálili?

A  na závěr  – co mi „dává právo“ o  tom 
psát? Starám se o  jednu z  největších Steve Wozniak, spoluzakladatel Apple, na naší akci v Praze v roce 2021.

středoevropských vzdělávacích platforem 
pro startupy Disraptors, jsem investičním 
analytikem ve venture capital fondu Air 
Ventures, pomáhám budovat startup 
komunitu v  uskupení Czech Founders 
a  sám mám za sebou podnikání. Toto vše 
mi umožnilo nahlédnout pod pokličku 
největších investic do středoevropských 
startupů, ale také jsem se mohl třeba setkat 

se Stevem Wozniakem, spoluzakladatelem 
Apple, s  Tomem Cwikem, odpovědným za 
přípravu vozítka Perseverance na Marsu, se 
sestrou Elona Muska Toscou Musk, která 
podniká ve streamovacích službách, nebo 
díky našim akcím s dalšími úspěšnými lidmi 
ze Stanfordu, NASA, Evropské vesmírné 
agentury, Revolutu nebo třeba i  českého 
AVASTu.

a  vy zase zapomněli jeho jméno? Když pro 
něco jdete do sklepa a po příchodu na místo 
zapomenete, proč tu jste? Pokud se vám 
právě vybavil nějaký podobný osobní zážitek 
a  rádi byste se něčemu takovému propříště 
vyhnuli, mám pro vás knižní tip na návod 
k  lepšímu využití mozku: „Odstraňte chaos 
a vytvořte si více místa v hlavě“.

Autorem knihy je Boris Nikolai Konrad. Je 
to neurovědec, mistr světa v  paměťových 
dovednostech, ale také člověk z  masa 
a  kostí, který v  dětství neměl učení věcí 
nazpaměť vůbec rád. Postupem času 
se začal zabývat fungováním lidského 
mozku a  technikami, které mu pomohly 
s každodenními boji s pamětí. Své úspěchy 
nepřisuzuje mimořádným predispozicím, ale 
tréninku paměti. A  protože jsou obrovská 
zlepšení paměti možná snad u  každého 
z nás, sepsal autor tyto metody do své knihy.

Pokud s  přečtením knihy váháte, zkuste 
alespoň předmluvu. Autor v  ní čtenáře 
motivuje pomocí pěkně rozepsaných 
důvodů, proč začít s tréninkem paměti ještě 
dnes. A protože je škoda se zlepšením dlouho 
otálet, hned v  první kapitole čeká čtenáře 
malý test paměti. Je to šest paměťových 
úkolů, které nám pomohou zjistit svou 

„startovní“ úroveň a  změřit pokrok, kterého 
během čtení knihy dosáhneme. Druhá 
kapitola se věnuje jednodušším paměťovým 
technikám, těm složitějším je zasvěcena 
kapitola třetí. Nápadově nabitá je kapitola 
čtvrtá, ve které se pomocí paměťových kódů 
naučíme zapamatovat si i  dlouhé číselné 
řady. A nemusí jít zrovna o desetinná místa 
čísla pí, může se nám hodit třeba znát číslo 
své kreditní karty. Dříve popsané principy 
jsou dále použity v  páté kapitole pro lepší 
zapamatování si jmen. Protože cvičení 
dělá mistra, věnoval autor šestou kapitolu 
tréninku. Jedná se o  třicetidenní tréninkový 
plán, díky kterému se pomocí malých úkolů 
můžeme posouvat k  lepší paměti každý 
den. Pokud budeme cvičení plnit poctivě, 
věřím, že budou výsledky závěrečného 
srovnávacího testu milé překvapení.

Celá kniha je psaná velmi lidsky a  čtivě, 
přesto je v  ní shrnuta spousta zajímavých 
vědeckých poznatků o  fungování lidského 
mozku. Považuji ji za velmi dobrou investici 
do sebe samotné, protože lepší paměť mi 
už teď ušetřila více času, než mi zabralo 
přečtení knihy.

A jak že se ta knížka jmenovala?
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Mensantrop: Ve prospěch lidstva

Díl sedmnáctý:
Martin Cooper

Zakladatel společnosti Motorola byl skutečný 
podnikatel. Jeho prvním produktem bylo 
topení do automobilu. Nejprve bylo úspěšné, 
pak ale ta topení začala vybuchovat. Tím tento 
podnik skončil. Jeho dalším produktem bylo 
autorádio. Vyprávěl, jak šel za bankéřem, aby 
získal nějaké peníze. Bankéř mu řekl: „Tak mi 
to dejte do auta, ať vidím, jestli to funguje.“, 
ale když do auta vrtali díru, začalo hořet. Jeho 
filozofií bylo nebát se neúspěchu a  jít s  kůží 
na trh. Myslím, že jsem to po celou dobu své 
kariéry ve společnosti Motorola praktikoval. 
Mé snahy nebyly vždy úspěšné, ale uspělo 
jich celkem dost.

Co vás tedy přimělo nastoupit k Motorole?

Když jsem v roce 1953 odešel od námořnictva, 
začal jsem pracovat pro společnost Teletype. 
Vyráběli mechanické tiskárny, kterým se říkalo 
„teleprinter“. Nebyla v nich žádná elektronika, 
jen jeden elektrický motor a ta nejdůmyslnější 
mechanika, jakou si vůbec dokážete 
představit. Ale očekávali, že elektronika 
jednou nějak převládne, a  tak mě najali do 
svého výzkumného oddělení. Po nějaké době 
mi však bylo jasné, že to není prostředí pro 
mě. Představte si, že sedíte v  místnosti se 
stovkou dalších inženýrů. Měli tam zvonek, 
který zazvonil, když byl čas na přestávku, měli 
zvonek na oběd a  zvonek na odchod domů. 
A když zazvonil, všichni se zvedli a šli.

Pak mě oslovila Motorola. Během pohovoru mi 
dali za úkol vyřešit nějaké technické problémy. 
A  pak mě přijali do svého výzkumného 
oddělení. Tam jsem narazil na úplně jiný 
způsob, jak odcházet domů. Padla měli v pět 
hodin. Někdo ale třeba deset minut před 
pátou začal o  něčem diskutovat a  skončili 
jsme, až když diskuse dospěla k  nějakému 
závěru. I kdyby to trvalo dvě hodiny. Lidé tam 
byli nadšení. Bavilo je to, co dělali.

Podílel jste se někdy také na dodávkách 
zařízení Motoroly pro vesmírný program 
NASA?

Vůbec ne. Celou svou kariéru jsem strávil 
v  oblasti komunikace. Vyrobil jsem telefon, 
který fungoval na venkově. Konstruoval jsem 
bezdrátové ovládání semaforů a  podobné 
věci. V jeden moment mě přeřadili k práci na 

HOnza Koudelka

Marty zahájil náš videohovor ze svého iPhonu 
a jedna z jeho prvních otázek byla, jak se nám 
daří v  České republice a  zda jsme nervózní 
z  toho, co dělají Rusové na Ukrajině. Sám to 
pak komentoval následovně: „My máme velké 
štěstí, že jsme od toho konfliktu tak daleko. 
Ve skutečnosti se ale týká všech lidí na celém 
světě, nejen v  Evropě. Je to prostě škoda. 
Dvě věci, které by podle mě v dnešním světě 
neměly existovat, jsou válka a  chudoba. Ani 
pro jedno neexistuje omluva. Když jste inženýr 
jako já, smyslem vaší existence je efektivita 
a to, aby věci fungovaly lépe. Válka je přesný 
opak, lidem život zhoršuje, ne zlepšuje. Ani 
pro chudobu není omluva. Ve světě všeho 
vyrábíme dost. Jsme dostatečně efektivní. 
Nikdo by neměl mít hlad.“

Výraz mensantrop jsem vymyslel jako označení člověka, který 
naplňuje hlavní poslání Mensy, využití inteligence ve prospěch 
celého lidstva, tím, že dělá něco prospěšného pro všechny, u čeho 
se bez inteligence neobejde.

V tomto díle jsem měl to potěšení popovídat si s Martinem Cooperem, 
americkým inženýrem, vynálezcem, podnikatelem a technologickým 
vizionářem, známým jako „otec mobilního telefonu“. Cooper, který 
všechny žádá, aby mu říkali jednoduše Marty, se narodil v Chicagu 
v prosinci 1928, patentoval si rádiem řízené semafory, vynalezl ruční 
policejní vysílačky, předpověděl trend rozšiřování rádiového spektra, 
známý pod jeho jménem jako Cooperův zákon, vynalezl ruční osobní 
mobilní telefon a dodnes inovuje komunikační technologie.

Marty, vy jste známý především díky 
vynálezu mobilního telefonu. Co si myslíte 
o dnešních mobilech?

Myslím, že největším přínosem mobilního 
telefonu je možnost spolupráce. Lepší 
spoluprací vyřešíme všechny problémy světa. 
Věřím také, že všechny sociální sítě jednou 
dospějí a stanou se prostředkem spolupráce, 
a  to bude velmi užitečné. Dnes jsou zatím 
spíše na hraní než produktivitu.

Mobilní telefon jste vynalezl, když 
jste pracoval pro Motorolu. Souviselo 
nějak vaše rozhodnutí nastoupit k  této 
společnosti s  tím, že Motorola byla 
založena ve stejném roce, kdy jste se 
narodil?

V té době jsem to vlastně nevěděl, ale nástup 
k Motorole byl jedním z mých nejšťastnějších 
rozhodnutí. Nejsem totiž náturou korporátní 
člověk, ale Motorola mě 29 let tolerovala 
a  chovala se ke mně mimořádně dobře, 
přestože jsem korporátní styl vlastně 
nikdy nepřijal. Nevěřím ve strukturu. Být 
neorganizovaný je pro mě základem kreativity. 
Pokud je někdo příliš organizovaný, nikdy 
nepřijde s novým nápadem.
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mluvit se všemi ostatními policisty. Naším 
cílem proto bylo mít na zápěstí obousměrnou 
vysílačku. A  když se to podařilo, přišel Dick 
Tracy s  obousměrným videotelefonem. Ten 
koncept svobody vycházel hlavně z  firem, 
které potřebovaly řídit své mobilní zdroje, 
zejména lidi.

Tehdy Bell System, který byl podle všech 
měřítek (tržeb, zisků i  počtu lidí) největší 
společností na světě, oznámil, že jeho lidé 
vynalezli celulární koncept mobilní sítě. To se 
ale stalo už v  roce 1947 a nyní, v  roce 1969, 
se konečně chystali k realizaci, což vám dává 
představu o tom, jak pomalý Bell System byl. 
Jejich představa svobody spočívala v tom, že 
mobilní telefony montovali do aut, což nám 
připadalo směšné. Lidé tráví v  autě možná 
5 % svého času. Jejich druhou zásadou byl 
monopol. Měli velký vliv u  Federální komise 
pro komunikaci (FCC), takže hrozilo, že by 
mohli vyhrát a stát se jediným poskytovatelem.

Samozřejmě by nás tím vyřadili z  provozu. 
Motorola se proto pustila s  Bell System do 
boje. V roce 1972 se FCC chystala rozhodnout. 
Měli jsme strach, že rozhodnou špatně, a tak 
se naše vedení rozhodlo pro velkou veřejnou 
demonstraci obousměrného rádia. Řekl jsem 
jim, že demonstrací obousměrné vysílačky 
podle mne nikoho nezaujmeme. Ale věřil jsem, 
že bychom mohli sestrojit mobilní telefon, 
který by lidé mohli nosit s  sebou. Oni na to: 
„Za čtyři měsíce už máme naplánovanou 
demonstraci v New Yorku. Pokud se vám ale 
podaří postavit mobilní telefon do čtyř měsíců, 
podpoříme vás a  můžete mít k  dispozici 
veškeré zdroje společnosti, které budete 
chtít.“ A tak se stalo. A to byl začátek.

Předvedení kapesního telefonu se nám 
podařilo 3. dubna 1973. Dalších deset let bojů 
mezi Motorolou a Bell System pak trvalo, než 
se FCC konečně rozhodla, že umožní vytvořit 

konkurenční prostředí a  že o  hodnotě této 
technologie rozhodne trh, nikoli monopol.

Dočetl jsem se, že komerční verze byla 
uvedena na trh v roce 1983. Pak jste odešel 
od Motoroly a založil vlastní společnost?

V roce 1983 jsem založil svou první společnost 
a  v  roce 1984 jsem opustil Motorolu, právě 
v  době, kdy se mobilní telefon dostal na 
veřejnost. Pak jsme s manželkou založili ještě 
několik firem. V jedné z nich jsme dávali mobilní 
telefony do taxíků a  limuzín. Tento byznys 
samozřejmě netrval dlouho, ale měli jsme 
několik dalších podniků, které byly úspěšnější.

V  roce 1992 jsme s  několika kolegy založili 
firmu ArrayCom a vytvořili mobilní technologii, 
jež se teprve nyní začíná prosazovat. Jsme 
daleko před zbytkem odvětví. Pro milimetrové 
vlny, 5G, se používají takzvané chytré antény. 
A přesně to byl náš koncept v roce 1992.

V  rozhovoru pro BBC v  roce 2013 jste 
zmínil, že průmysl se při inovacích ubírá 
špatným směrem a  zaměřuje se spíše 
na novinky, než aby dořešil základy. 
Zaznamenal jste od té doby nějakou 
změnu správným směrem?

Považuji za výsměch, jak operátoři kladou 
důraz na budoucí byznys. Myslí si, že jejich 
budoucností je internet věcí. A  proč si to 
myslí? Na světě je jen 8 miliard lidí a  růst 
populace se zpomaluje. Ale počet věcí není 
nijak omezen. Proto jsou z  internetu věcí 
všichni nadšení, zatímco práci na internetu lidí 
ještě nedokončili.

Já říkám, že smyslem technologií je 
zlepšit lidem život. Nedává smysl začínat 
s  technologií jen pro technologii samotnou. 
Musíte vědět, jak zlepší společnost.

Dnes se například nemůžete vzdělávat, aniž 
byste měl plnohodnotný přístup k  internetu. 
Pokud potřebujete nějakou informaci, hned 
si ji vyhledáte. Pokud chcete spolupracovat, 
můžete začít okamžitě. Ale náš vzdělávací 
systém je zastaralý. Přednášky jsou naprosto 
nejhorší způsob komunikace s lidmi.

Jsem přesvědčen, že svoje vzdělání by si měl 
každý člověk formovat sám. Naučte ho, jak 

první mobilní telefonní službě s názvem IMTS, 
která měla ve Spojených státech obrovský 
úspěch. Druhou důležitou věcí, na které jsem 
pracoval, byl rádiový pager, který sice existuje 
dodnes, ale mobilní telefony ho v  podstatě 
zcela vytlačily. Nakonec jsem založil novou 
divizi, kde jsem pracoval na mobilních 
telefonech.

V  jednom rozhovoru jste řekl, že vaším 
cílem u  kapesního mobilního telefonu 
bylo osvobodit lidi od toho, aby museli být 
připoutáni k autu nebo domácnosti. Byl to 
váš osobní nápad, nebo jste prostě dostal 
za úkol vymyslet technologii, která by to 
umožnila?

Nikdo mi to nikdy neuložil. Mou skutečnou 
inspirací byl komiks Dick Tracy. Tracy byl 
detektiv a měl náramkový telefon, kterým mohl 
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používat nástroje. Naučte ho, jak se dostat ke 
všem informacím světa, dejte mu návod. To by 
měli dělat učitelé.

Myslíte si, že třeba Muskův StarLink jde 
lepším směrem, když přináší připojení do 
míst, kde dosud nebylo žádné pokrytí?

Rozhodně ne. Hlavním důvodem je, že satelity 
nefungují uvnitř budovy nebo lesa. Neposkytují 
tedy příliš dobrou osobní komunikaci. Druhý 
důvod vidím v  tom, že jsou příliš nákladné. 
Elon Musk si za používání jednoho ze svých 
satelitních přijímačů účtuje 110 amerických 
dolarů měsíčně. Pro lidi na venkově by ale 
připojení nemělo stát více než 5 dolarů měsíčně.

V každé demokratické zemi musí být vzdělání 
pro každého. Někteří lidé budou chytřejší 
než jiní, ale každý by měl mít možnost získat 
vzdělání. Každá mobilní buňka musí mít 
nějaký přístup k  internetu, to ano. Pro tento 
účel se drahé technologie, jako je satelit, 
optické vlákno nebo kabel, hodí. Ale poslední 
míle vzdělávání vyžaduje levnou komunikaci.

Kam se podle vás bude mobilní 
komunikace ubírat v příštích desetiletích?

Vidím, že telefon se bude vyvíjet dvěma 
směry. Jedním z  nich je jeho personalizace 
podle způsobu použití. Mezi nejvýznamnější 
způsoby použití patří vzdělávání, ale dalším 
je zdravotnictví. Proč si na tělo nedat senzory 
přizpůsobené naší genetické výbavě? Pokud 
máte sklony k srdečnímu selhání, můžete mít 
senzor, který bude neustále monitorovat vaše 
srdce. Když budeme mít na těle senzory, které 
blížící se selhání odhalí dříve, než k  němu 
dojde, máme šanci se zbavit spousty nemocí.

Můj mobilní telefon je kus plastu a  kovu. Je 
plochý, kdežto moje tělo je zakřivené. Musím 
ho držet ve velmi nepohodlné poloze. Jako 
telefon tedy nedává žádný smysl. Myslím, že 
telefon budoucnosti bude zařízení umístěné 
blízko ucha. Bude zabudovaný pod kůží 
a napájený energií našeho těla.

Všechny funkce telefonu bychom měli 
optimalizovat. A  jediný způsob, jak toho 
dlouhodobě dosáhnout, je mít v něm umělou 

inteligenci, která se podívá na vaše zvyky, 
přání a  potřeby a  vytvoří nebo vybere 
takové aplikace, které vám budou vyhovovat 
a zlepší váš život. Mohla by projít všechny ty 
4 miliony aplikací a najít tu správnou, abyste to 
nemusel dělat vy. Lidé by se neměli nástrojům 
přizpůsobovat. Měli by ty nástroje používat 
a nástroje by jim měly zlepšovat život.

Když se podíváte do trochu vzdálenější 
budoucnosti, myslíte si, že se třeba 
za dalších 200 let naučíme používat 
technologie, které máme v  těle, 
a  komunikovat po celém světě zcela bez 
přidaných zařízení?

Dříve nebo později se to může stát. Ale 
nejsem si jistý, zda vývoj skutečně půjde 
tímto směrem. Už dnes mobilní telefon umí 
věci, které my neumíme. Jeho mikrofon 
slyší zvuky, které my neslyšíme. Fotoaparát 
vidí mnohem širší frekvenční rozsah a  ve 
vyšším rozlišení než naše oči. Váš mobilní 
telefon může postupně přebrat všechny vaše 
funkce. Jednoho dne přijde na to, že „možná 
nepotřebuji HOnzu, protože jako jedinec sám 
o sobě jsem mnohem schopnější než jakýkoli 
člověk“. Jsme teprve na začátku.

Měl jste někdy obavy, že budou vaše 
vynálezy použity špatným způsobem, 
nebo jste byl vždy optimista a věřil, že se 
lidstvo ze svých chyb poučí?

Jsem optimista. Vnímám ale i  všechny ty 
současné způsoby používání mobilních 
telefonů, které nejsou ve veřejném zájmu. 
Zločinci dnes pomocí mobilních telefonů 
řídí svou trestnou činnost. Lidé přecházejí 
ulici za provozu a  dívají se přitom do 
mobilu. V  restauraci dřív lidé seděli u  stolu 
a  komunikovali mezi sebou. Teď tam všichni 
sedí a dívají se do svých telefonů.

Když ale máte něco nového, vyžaduje 
to opravdu velkou kulturní změnu. Mám 
neutuchající víru v  lidi a  lidskost. Myslím, že 
se lidé tyto nástroje nakonec naučí používat 
a že přinesou více dobrého než zlého. Ale než 
se to stane, to bude trvat nejméně jednu nebo 
dvě generace.

Jedním z  velkých problémů dneška jsou 
hrozby pro bezpečnost a soukromí. Žádá 
se po nás dvoufaktorová autentizace, 
třífaktorová autentizace, tisíce hesel. 
Vidím, jak je pro starší lidi opravdu obtížné 
to zvládnout. Máte nějaký nápad, jak tento 
problém vyřešit?

Nejde jen o starší lidi. Jednoduchost prospěje 
každému. Uživatelské rozhraní je zásadním 
prvkem inženýrství, ale to zatím moc inženýry 
neučíme. Máme nový koncept, kterému se 
říká design zaměřený na člověka. Tím by mělo 
všechno začínat. Vše, co děláme, by mělo 
vycházet z člověka a z toho, jak bude na naše 
výtvory reagovat.

Mám jednu posedlost. Zdráhám se 
používat jakékoli technické zařízení, 
dokud nepochopím, jak funguje. Máte to 
podobně?

Musím říct, že jsme oba v  tomto ohledu 
neefektivní. Plýtváme časem. Neměli bychom 
tomu potřebovat rozumět. To jsem si silně 
uvědomil, když jsem se snažil pochopit dvě 
věci, které jsem nepochopil. Jednou z  nich 
je kvantová mechanika a druhou blockchain. 
Oběma jsem věnoval opravdu hodně úsilí 
a musím se přiznat, že jsem to vzdal.

Co se týče zábavy, máte pravdu. Baví mě 
rozebírat a sestavovat různé věci. Ale třeba na 
svůj dům jsem si konečně najal údržbáře. Celý 
život jsem si doma všechno opravoval sám, 
ale loni jsem si začal uvědomovat, že ztrácím 
obrovské množství času blbnutím s  věcmi, 
u kterých se už nic nového nenaučím.

Co si myslíte o  lidské inteligenci 
a o Mense?

Do Mensy jsem vstoupil ještě v době, kdy mi 
to mnohem více myslelo. Muselo to být někdy 
kolem třicítky, tedy před více než šedesáti lety. 
Tehdy jsme museli test udělat doma a poslat 
ho poštou. To bylo dávno před existencí 
internetu, mobilního telefonu nebo něčeho 
podobného. Test se mnou dělala i  moje 
žena. Když jí přišly výsledky, které uváděly 
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IQ 150, bála se, že nebudu rád, když bude chytřejší než já. V tom se 
samozřejmě mýlila, ve skutečnosti bych byl moc rád. Ale o  dva dny 
později přišel můj výsledek a ten byl 152 bodů, což ji uspokojilo.

Od svého členství v  Mense jsem si hodně sliboval, ale vždycky mě 
rozptylovaly jiné věci, kvůli kterým mi na aktivní zapojení do mensovních 
aktivit nezbýval čas. Jsem ale velmi hrdý na to, že jsem členem, a to 
nejen proto, že moje IQ náhodou dosáhlo správného čísla, ale protože 
si nesmírně vážím věcí, kterými Mensa pomáhá společnosti. A trochu 
se stydím, že jsem se na tom nepodílel.

Každý by měl využít svůj talent k  tomu, aby učinil svět lepším. Proto 
jsem tak zapálený do vzdělání. Myslím si, že když vzdělaná populace 
nedovolí, aby existovala chudoba, a zabrání válkám, zefektivní to naši 
společnost a přinese to zlepšení všem lidem.

Marty, brzy vám bude 94 let a  nezdá se, že byste měl méně 
práce než před desítkami let. Jaký je váš osobní recept na 
dlouhověkost?

Cvičení. Musíte dělat tři věci. Musíte cvičit svou mysl, své tělo 
a  schopnost komunikovat s  ostatními lidmi. A  asi nejdůležitější je ta 
poslední, věřte tomu nebo ne.

To je vědecky podložené, nejen můj názor. V Itálii provedli studii, v níž 
našli oblast obklopenou horami. Lidé odtamtud příliš necestovali, ale 
jejich průměrná délka života byla o 12 let delší než u lidí ve zbytku Itálie. 
Tak tam poslali skupinu vědců, aby to prozkoumali. Zjistili, že tito lidé 
měli tendenci být obézní a pili hodně vína. Jedinou charakteristikou, 
kterou se odlišovali, byly jejich velmi silné rodinné a  sociální vazby 
v rámci komunity.

Tyto tři věci byly tedy v mém životě klíčové. Ještě v osmdesáti letech 
jsem běhal, lyžovat jsem přestal až v osmdesáti osmi. Stále třikrát týdně 
cvičím s činkami a chodím na procházky. A moc si cením setkávání 
s lidmi, kteří mi kladou těžké otázky a jsou dostatečně trpěliví, aby si 
vyslechli mé odpovědi. Takže to je můj recept.

IN
Z

E
R

C
E



| 18 |

Mensa a inteligence
v médiích připravil: Stanislav Wolf

stanislav.wolf@mensa.cz

Všimli jste si článku o Mense 
nebo inteligenci? 

Prosím, zašlete odkaz na adresu 
redakce@mensa.cz

 Mensa

 
Vítězi Logické olympiády jsou Jan Rumánek, 
Petr Karlík a Ondřej Chmelík | Novinky, mensa.
click/uy

Logická olympiáda má za sebou finálové kolo. 
Utkal se rekordní počet dětí | TV Nova, 
mensa.click/uz

„Nicméně není vyloučené, že se 
v  budoucnu budou organizovat krajská 
kola i  pro menší děti. Zatím tomu brání 
praktické problémy. Zorganizovat takovou 
akci je poměrně náročné a i pro děti je to 
velká změna a nové prostředí, což může být 
problém. Určitě by se to nestihlo v  jeden 
den, a  navíc jsou tyto děti ještě hodně 
malé na to, aby zvládly celé dopoledne 
samy v  tak obrovském množství cizích 
lidí,“ říká Lucie Měchurová.
zdroj: EDUzín

Musí to být tenhle brouk! Jak vypadá logická 
olympiáda, která prozkoušela 94 657 dětí | 
EDUzín, mensa.click/v0

Logická olympiáda zná vítěze krajských kol | 
Novinky, mensa.click/v1

 Nadané děti
Mnozí učitelé v českých školách neví, jak 
rozpoznat nadané žáky | České Noviny, 
mensa.click/v2

Potížista? Možná, ale taky může být dítě 
mimořádně nadané. Jen to české školství těžko 
poznává | Hospodářské noviny, mensa.click/v3

Podpořit nebo ukáznit? Současný trend inkluze 
v běžných školách nadaným dětem příliš 
nepřispívá; Rozhovor s vedoucí brněnského 
Centra rozvoje nadaných dětí Masarykovy 
univerzity docentkou Šárkou Portešovou | 
Učitelské noviny, mensa.click/v4

Česko by potřebovalo specializované pracoviště 
pro učitele i rodiče nadaných dětí | EDUzín, 
mensa.click/v5

„Tři čtvrtiny škol sice ve svých učebních 
plánech kladou důraz na rozvoj nadání, ale 
ve skutečnosti je to jen formalita. Školní 
inspektoři zjistili, že naprostá většina škol 
v praxi nedělá nic a systematická podpora 
nadaných žáků v hodinách neexistuje.“
zdroj: EDUzín

Jak podporovat nadané žáky na školách, ukáže 
konference Talent na školách | Novinky, 
mensa.click/v6

 Lidská inteligence

Hodina hry na klavír týdně bystří mozek a zahání 
chmurné myšlenky | Hospodářské noviny, 
mensa.click/v7

Začíná lidstvo hloupnout? Průměrné hodnoty 
IQ výrazně klesají, naznačuje výzkum | Flowee, 
mensa.click/v8

„Badatelé sledovali aktivitu v  mozku 
účastníků experimentu a všimli si, že když 
někdo uváděl vyšší míru stresu, oblast 
v jeho mozku zodpovědná za krátkodobou 
(neboli pracovní paměť, anglicky „working 
memory“) vykazovala nižší aktivitu. 
Naopak u  lidí, kteří udávali nízkou až 
střední úroveň stresu, docházelo v oblasti 
pracovní paměti k vyšší aktivitě. Co je ještě 
lepší, zvýšená aktivita pracovní paměti 
u  lidí prožívajících přiměřenou úroveň 
stresu těsně souvisela s  jejich lepšími 
výsledky ve zmíněném paměťovém testu.“
zdroj: 100+1

Střídmě dávkovaný stres působí blahodárně na 
paměť | 100+1, mensa.click/v9

Vědci zřejmě zjistili, kde v mozku sídlí „tekutá“ 
inteligence | 100+1, mensa.click/va

 Mozek
Intenzivně pracující mozek vyčerpává 
organismus podobně jako těžká fyzická námaha | 
Hospodářské noviny, mensa.click/vb

Paměť se začíná zhoršovat ve 30 letech. Jak 
udržet mozek bystrý? | Novinky, mensa.click/vc

Kdo nosí v hlavě největší mozek? Ty největší 
mohou vážit až sedm kilogramů | 100+1, 
mensa.click/ve

Mozek stárne rychleji u rodičů, kteří mají syny | 
Novinky, mensa.click/vf

Počítačové hry mozku prospívají, tvrdí studie 
z USA | Novinky, mensa.click/vg

Děti hrající videohry mají vyšší mozkovou aktivitu | 
Vědátor, mensa.click/vh

Jak alkohol působí na mozek a po kterých 
nápojích hrozí větší kocovina | Novinky, 
mensa.click/vi

 Zahraniční
Brains ‘Time-Stamp’ sound to make Sense of 
Words | Futurity, mensa.click/vj

How Do the Books We Read Change Our Brains? | 
Literary Hub, mensa.click/vk

How Does Breathing Affect Your Brain? | 
Smithsonian magazine, mensa.click/vl

Brain Science — Novel Brain Nomenclature for 
Mental Health, Illness and Consciousness | 
Data Driven Investor, mensa.click/vm
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yyVítáme nové členy!
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Libor Adam, Dmitry Malcolm Allen, Alice Andrlová, Natálie Anschlagová, Michal 
Badinka, Matyáš Bartko, Marek Bartošík, Vojtěch Bednařík, Jindřich Bečvář, 
Jindřich Bečvář, Klára Bečvářová, Richard Blahož, Zdeňka Brettschneiderová, 
Matěj Bílkovský, Oliver Bělič, Štěpánka Bőhmová, Sophia Callista Zika, Juraj 
Čaněk, Alena Čejková, Anna Červenková, Marina Čuhelová, Gabriel Chodák, Aurel 
Cholvádt, Laura Cholvádt, Emma Tereza Collis, Petr Curko, Radka Císařová, Evgeni 

Dimov, Jan Douša, Vojtěch Duřt, Lukáš Eliáš, Jáchym Fiala, Daniel Filipec, Šarlota 
Fišerová, Kristýna Golde, Kryštof Hanák, Richard Haupt, Barbora Havlátová, Nela 
Havlíčková, Michal Hicz, Matyáš Hlobil, Andrea Hoppová, Michal Hudec, Tomáš 
Hůlka, Anna Imramovská, Kristýna Janečková, Tereza Janoušková, Martin Javorský, 
Dita Jindrová, Jan Jougl, Jan Jíra, Eva Kalkušová, Jakub Kastenmajer, Filip Kavěna, 
Katherine Daniella Kennedy, Barbora Kluiberová, Rostislav Kocur, Julie Kolaríková, 
Kryštof Kolařík, Jan Kopeček, Tomáš Kopka, Jaroslava Koppler, Nela Korčáková, 
Pavel Kořínek, Veronika Krolupperová, Sebastian Kryl, Vladimír Král, Filip Kubala, 
Jakub Křivánek, David Křižovič, Matěj Kříž, Tereza Křížová, Noemi La Carbonara, 
Magdaléna Langová, Lukáš Laštovička, Šimon Lidman, Tereza Ludvíková, Miroslav 
Lžičař, Klára Machotková, David Macháček, Michal Marcin, Vilém Martynek, Jiří 
Matějovský, Sára Melichárková, Michael Mládek, Vojtěch Mráček, David Mírek, 
Matěj Nedbálek, Kateřina Neprašová, Matvej Nikolaev, Adam Nádvorník, Jakub 
Němec, Lucie Očenášová, Zuzana Palkovičová, Jan Paloncý, Adéla Palovská, Ella 
Pantoflíčková, Veronika Paurová, Eliška Pavlíčková, Zoja Pelikánová, Libor Pešek, 

Martin Procházka, Martin Procházka, Věra Prýmková, Barbora Ptáčková, 
Marián Vít Reichmann, Veronika Ritterová, Adam Rollinger, Adam Ručka, 

Matěj Růžička, Vít Slanina, Daniel Slezák, Alexej Snášel, Josef Sotona, 
Ella Srdečná, Sven Srdečný, Filip Staš, Anežka Stefanová, Jindřiška 

Suchánková, Albert Svoboda, Cyril Svoboda, David Šebela, 
Roman Šesták, Jan Ševic, Radek Šindelář, Radek Šindelář, 

Eliška Širhalová, Benjamin Škoda, Kamila Škrabalová, 
Josef Španihel, Richard Šulc, Ivan Teichman, Antonín 
Tišnovský, Filip Tržil, Anna Třískalová, Samuel Tůma, 
Anna Vavřinová, Tomáš Veselka, Roman Veselský, 
František Vik, Marcela Vilášková, Kristýna Vlčková, 
Tereza Václavíková, Kristina Vítková, Matúš 
Zarzycki.

SIG Věda: Exkurze do ÚPT AV ČR 2022
Stanislav Wolf

Na konci minulého roku jsme opět zavítali do 
mensany a  mensankami velmi oblíbeného 
Ústavu přístrojové techniky Akademie 
věd. Místní pracovníci si pro nás kromě již 
některých tradičních prezentací připravili i pár 
novinek. Jednou z nich bylo představení úplně 
nového výzkumného oddělení Medicínské 
signály. To se skládá ze dvou částí – první je 
Umělá inteligence a medicínské technologie 
a  druhá je Výpočetní neurovědy. Hlavní 
náplní oddělení Medicínských signálů  – 
MediSig je využití nových technologií 
a metod zpracování signálů jak v základním 
výzkumu, tak i  v  klinických aplikacích 
v  humánní medicíně. Vědci a  vědkyně tady 
hledají optimální propojení mezi špičkovými 
akvizičními systémy, lékařskými protokoly, 
novými metodami analýzy a  klinickými 

interpretacemi získaných výsledků. Týká se 
to zejména oblastí, jako je elektrofyziologie 
srdce (EKG), elektrofyziologie mozku (EEG), 
krevního oběhu a  jeho regulace a  také 
různých softwarových aktivit spojených 
s  medicínskými signály. Zjednodušeně 
řečeno, zkoumají a  vyvíjí zde v  laboratořích 
nové technologie a  metody, které dovedou 
efektivněji diagnostikovat nemoci a  léčit 
pacienty. K úspěchu celé akce přispěli jednak 
mensané svým relativně hojným počtem, ale 
hlavně profesionální přístup pracovníků ÚPT 
AV ČR, kterým bychom chtěli touto cestou 
srdečně poděkovat, zejména pak paní Ing. 
Pavle Schieblové, všem našim trpělivým 
průvodcům a  zástupcům jednotlivých 
laboratoří ústavu.

IG
 V

ěd
a
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Název akce Místo konání Datum konání Web akce
České Budějovice / Odpoledne plné her České Budějovice 15. 2. | 15. 3. | 19. 4. | 17. 5. | 21. 6. mensa.click/um

Schůzka MS Brno Brno 20. 2. | 20. 3. | 17. 4. | 15. 5. | 19. 6. mensa.click/un

SIG Peníze: Důchody, DPS, PP, státní renty, „pasivní“ příjmy ČR 21. 2. mensa.click/uo

Setkání MS Praha ve Vidličkách a nožích Praha 21. 2. | 21. 3. | 18. 4. | 16. 5. mensa.click/t2

Pravidelná schůzka MS Prostějov Prostějov 24. 2. | 24. 3. mensa.click/t3

ČB – šachové odpoledne s Eliškou Richtrovou České Budějovice 25. 2. | 25. 3. | 29. 4. | 27. 5. | 24. 6. mensa.click/up

Snídaně v Café Louvre (Praha) Praha 28. 2. | 28. 3. | 25. 4. | 23. 5. | 27. 6. mensa.click/t4

Jihoměstská schůzka MS Praha Praha 1. 3. | 5. 4. | 3. 5. mensa.click/t5

Setkání MS Ostrava Ostrava 7. 3. | 4. 4. | 2. 5. | 6. 6. | 4. 7. mensa.click/uq

Předjarní pobyt na Šumavě – Šukačka u Javorné Javorná, městys Čachrov 19. 3. mensa.click/t6

Přednáška prof. PhDr. Martina Hilského, CSc., dr.h.c., MBE Praha 13. 4. mensa.click/ur

Uzávěrka časopisu Mensa 5. 3.

Od pivovaru k pivovaru Děčínsko 28. 5. mensa.click/m4

Od pivovaru k pivovaru Litoměřicko 18. 6. mensa.click/m8

Irsko 2023 Irsko 30. 6. mensa.click/us

Příměstský tábor Nadané děti České Budějovice 10. 7. mensa.click/ut

Příměstský tábor Nadané děti České Budějovice 17. 7. mensa.click/uu

Pobytový letní tábor pro nadané děti Dolní Suchá 22. 7. mensa.click/uv

Od pivovaru k pivovaru
Český Rudolec a Nová 
Bystřice

22. 7. mensa.click/ol

Pobytový letní tábor pro nadané děti Dolní Suchá 29. 7. mensa.click/uw

Kurultai Mangalia 1. 9. mensa.click/ux

Poražte robota 2023
Hana Kotinová

SIG Logické hry vyhlašuje dlouhodobou 
multiherní soutěž proti umělé inteligenci.

O  co půjde? Budeme hrát deskové 
hry proti robotům. Hrát můžete téměř 
celý rok, konkrétně od 1.  ledna do 
12.  prosince  2023. Základní herní weby 
jsou boardspace.net a iggamecenter.com.  
Na obou je možné hrát spoustu zajímavých 
her s  robotem, celkem více než 100. Pokud 
si tedy s  nějakým robotem zahrajete 

a  povede se vám vyhrát, pošlete jako 
doklad vaší výhry snímek obrazovky na  
hana.kotinova@mensa.cz. V  případě her na 
boardspace je nejlepší poslat obsah vypsaný 
po dokončení hry do chatovacího okna, 
v  případě iggamecenter je nejlepší poslat 
snímek z  úvodní obrazovky, kde je seznam 
dohraných her z posledních cca 2 dnů.

Každá hra se počítá jen jednou (neboť 
některé hry jsou na obou místech a  na 

boardspace jsou roboti různých úrovní). Po 

skončení soutěže spočítáme výhry a určíme 

vítěze věcné ceny (deskové hry dle vlastního 

výběru). Při účasti více než 5 hráčů chceme 

ocenit 3 účastníky, při menší účasti jednoho. 

Cenový fond činí minimálně 2000 Kč.

IG Logické hry

K A LEN DÁ Ř  A KCÍ
Podrobnosti 

a aktuální přehled 
akcí najdete na: 
www.mensa.cz
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Setkání rodičů s nadanými dětmi

Setkání Dětské Mensy

Iva Berčíková

Lucie Měchurová

Jsem členem Mensy od roku 2003 a  za tu 
dobu jsem nevynechala žádné celostátní 
setkání. Nikdy jsem ale nebyla na Setkání 
rodičů s nadanými dětmi, protože moje děti 
byly v té době už velké.

Moje premiéra byla až letos, kdy jsem se do 
Luny na Vysočině vydala s  rodinou mého 
syna a jejich čtyřletým Adámkem. Přestože 
byl (kromě mimin) nejmladší, našel si tam 
kamarády a  zajímaly ho hry i  pro mnohem 
starší děti.

Ve druhé polovině listopadu proběhlo po 
dlouhé pauze setkání Dětské Mensy. Sešli 
jsme se v osvědčeném hotelu Luna v Koutech 
poblíž Ledče nad Sázavou, kde se tato akce 
v minulosti již konala. Pro účast, stejně jako 
u jiných mensovních aktivit, nebylo podmínkou 
členství dětí v  Mense, nicméně velká část 
rodin mezi sebou alespoň jednoho mensana 
má. Pobyt byl pro některé čtyřdenní, pro 
některé jen víkendový, ale myslím, že členové 
všech 38 rodin, kteří se sjeli z celé republiky, 
si ho krásně užili.

Kromě obrovské nabídky karetních 
a  deskových her a  nadšených spoluhráčů, 
kteří byli k  dispozici po celou dobu pobytu, 
byl pro účastníky připraven bohatý program. 
Počasí nám sice nepřálo, ale i  tak jsme 
v pátek vyrazili na výpravu do okolních lesů, 
kde jsme měli možnost naučit se orientovat 
v  mapách a  terénu. V  sobotu jsme potom 
tyto znalosti zúročili při šifrovací výpravě, 
která byla zároveň i  orientačním závodem. 
Šifry byly připraveny zvlášť pro dospělé 
a zvlášť pro děti a zamotaly nám pěkně hlavy. 
Tedy i díky drobným chybičkám, které se do 
některých vloudily. Ale všichni účastníci je rádi 
organizátorům odpustili, když jim na oplátku 
pomohli vyřešit ty více zapeklité. Důležité 
byly chvíle společného luštění, při kterém si 
všech sedm týmů užilo určitě spoustu zábavy. 

Některé děti dokonce zdatně dopomohly 
rodičům vyřešit i šifry dospělácké.

Ve vnitřních prostorách hotelu jsme měli 
připraveny další soutěže pro děti i  dospělé, 
vyzkoušeli jsme kvízy pomocí aplikace 
Kahoot, kterou některé děti znaly již ze 
školy, ale pro spoustu dospěláků to byla 
úplná novinka. Rodiče měli možnost si jedno 
odpoledne popovídat s panem psychologem 
Vladem Marčekem, druhé odpoledne jsme 
pro rodiče a starší děti připravili ve spolupráci 
s  paní Pavlínou Boučkovou, lektorkou 
paměťových metod, povídání na toto téma. 
Pro děti bylo v  době, kdy měli rodiče jiný 
program, připraveno společné hraní a turnaje 
v deskových hrách.

Po celou dobu pobytu vládla naprosto 
pohodová atmosféra, rodiče sdíleli své starosti 
i radosti, organizátoři s bohatými zkušenostmi 
s prací s nadanými dětmi jim byli k dispozici 
se svými postřehy a  radami. Děti zase našly 
skvělé parťáky na hraní i  diskutování nad 
různými tématy, které je zajímají.

Zkrátka velmi přínosný a  vydařený víkend 
pro všechny. Na závěr všichni dostali malou 
odměnu a my na oplátku vřelá a milá slova díků 
za skvělou akci. A to nás samozřejmě moc těší 
a s radostí opět takovou někdy připravíme.

Já měla za úkol připravit program spojený 
s  orientací na mapě. V  pátek dopoledne 
to byla jen procházka s  mapou, kdy jsme 
porovnávali, jak je to, co vidíme, zachycené 
na mapě. Na to, že mapa byla stará 14 let, 
jsme bloudili jen trochu.

V  sobotu pak účastníci absolvovali 
orientační pochod, kdy hledali 12 kontrol, 
které byly „vylepšeny“ šifrovanými úkoly. 
Super parťákem se ukázal Jirka Rak, který 
kdysi úspěšně závodil v  orientačním běhu, 

ale stejně jako já se už delší dobu závodů 
nezúčastňuje.

Příjemně mě překvapila pohodová atmosféra 
setkání, kdy i  při soutěžích panoval 
spolupracující duch a nikdo nic nehrotil.

Děkuji organizátorkám Lucii a Petře a moc se 
těším na další setkání.
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Předsilvestrovské vaření s MS Katowice
Ladislav Adamec

Pravidelní čtenáři toho listu jistě vědí, že 
MS Ostrava a MS Katowice udržují v rámci 
možností čilou kulturní výměnu a  družbu. 
Součástí tohoto je i  každoroční přání 
k Vánocům a do nového roku. Většinou se 
přání omezuje „jen“ na výměnu papírových 
přáníček podepsaných celou místní 
skupinou (občas doručenou osobně na 
zasedání druhé skupiny).

Jaké tedy bylo naše překvapení, když jsme 
letos (ačkoliv… časopis ještě není zasílán 
zpětně – takže vlastně už loni), 22. 12. večer 
dostali společně s  přáním i  pozvání na 
katovické tradiční předsilvestrovské vaření – 
které se mělo odehrávat o osm dní později. 
Z tohoto důvodu jsme se dostavili hájit barvy 
domovské mensovní organizace pouze dva – 
já a  Česťa Kalus. Po různých peripetiích 
(inu, plánovači před 50 lety jaksi podcenili 
rozvoj automobility a  další generace již 
naneštěstí větru, dešti a  jiným objektivním 
skutečnostem poručit nedokázala) jsme 
dobloudili do panelového bytu, ve kterém 
se celá ta sláva odehrávala. Podle hesla 
„Dobrých lidí se vleze hodně“ jsme se setkali 
s asi 15 členy místní skupiny, přičemž 15 je 
počet unikátních mensanů, které jsem byl 
schopen identifikovat  – ovšem vzhledem 
ke geometrii (a  dost možná i  topologii  – 
také informace prý zakřivují časoprostor) 
a zvukové hladiny bych se nedivil, kdyby nás 
tam bylo 2× tolik.

Tato akce byla z  naší strany provázena 
jistými obavami  – nevím, jak vy, přátelé, 
ale já nikdy na párty v  Polsku nebyl. Proto 
jsem vyslal do Polska dotaz, co se od nás 
tak nějak očekává, že přineseme, a zdali jsou 
nějaká (nepsaná?) společenská pravidla pro 
takovéto akce. Naši protějšci nás ujistili, že 
nebude vadit žádný alkohol (zejména pak 
pokud ho budeme chtít pít sami, tak aby 
mohli také ochutnat) a slanými tyčinkami také 
nikoho neurazíme. Po příchodu do bytu jsem 
tuto svou obavu ještě pro lehké prolomení 
ledů (viděl jsem mnoho nových tváří) a  pro 
obecné obveselení zopakoval, a  dodal, že 
naše znalosti o  tom, jak to na polské párty 
vypadá, čerpáme pouze z  televize, a  to ze 
začátku filmu Potopa režiséra Hoffmana, a že 
doufáme, že se tu nebude střílet.

Klid zbraní naneštěstí nemohl být zaručen, 
jelikož v parku přes cestu se na nadcházející 
silvestrovské oslavy rozcvičovala místní 
bujará mládež s  dělostřeleckým hobby, 
a proto jsme raději přešli k přípravě zlatého 
hřebu dnešního večera – houbové polévce – 
a  přesně podle hesla „Každý chvilku 
tahá pilku“ jsme se zhostili práce s  tím 
kuchyňským náčiním, u  kterého bychom 
napáchali co nejméně škod.

Akce byla organizována tak, že vybraní 
účastníci se pod vedením paní domácí 
nějakou dobu věnovali přípravě pochutin, 
zatímco ti, kteří zatím nebo už nebyli na 

řadě, se vedle věnovali družné zábavě. Po 
zpracování dostatečného množství zeleniny 
jsme proto uvolnili místo další směně a  šli 
se věnovat společenským hrám. Trochu 
riskantně jsem neodmítl zahrát si polskou 
mutaci Párty Alias  – ano, byla to výzva; 
některá slova jsem slyšel poprvé v životě a, 
upřímně řečeno, jsem rád, že jsem nemusel 
popisovat celebrity, jinak by naše družstvo 
neskončilo třetí, jen s pětibodovou ztrátou na 
první místo.

Jelikož se už přiblížila 22. hodina, rozhodli 
jsme se s Česťou, že už raději vyrazíme na 
cestu zpátky (nikoliv z obav o mravní čistotu, 
ale spíše z obav z mikrospánku). Když jsme 
se začali loučit, ukázalo se, že excelentní 
hřibová polévka (či spíše těstoviny, zelenina 
a houby s poněkud řidší omáčkou) nebyla 
jediným, ale jedním (a  prvním) ze zlatých 
hřebů večera  – bylo mezi nimi mimo jiné 
i  tiramisu, které ale nebylo v době našeho 
odchodu ještě hotovo (čehož zvláště želel 
Česťa). Snad abychom nepadli vyčerpáním 
při tak dlouhé cestě domů, dostali jsme 
balíčky s pochutinami již hotovými…

Za sebe mohu říci, že se mi jak akce, tak 
pochutiny velice zamlouvaly a  doufám, že 
se s  našimi polskými protějšky zase brzy 
uvidíme – a to snad i s vámi!
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IG LadySIG Lady 
v Kruzích na vodě

Postvánoční snídaně 
ve SmetanaQ

Strom splněných přání

Petra Holubová Petra Holubová

Marta Frydrychová

V polovině listopadu vyrazily Ladies opět společně na akci. A protože 
kultury není nikdy dost, navštívily zajímavou výstavu Kruhy na vodě 
v  neméně zajímavé budově Main Point Karlín. V  jednom z  deseti 
nadzemních pater budovy si prohlédly obrazy zachycující vodu 
v krajině z mnoha pohledů a malířských stylů. Vodní plochy s  lesy, 
meandry řek, tůně, slepá ramena i  tišiny. Samotná budova je 
chlazena pomocí říční vody, takže výstava je více než symbolická. 
Nad šálkem kávy se pak plánovaly další akce, a  protože nápady 
nás neopouští, těšíme se na další setkávání v příjemné inteligentní 
dámské společnosti. Zaklikněte si v intranetu odběr zpráv SIG Lady 
a můžete příště vyrazit s námi.

V úterý 20. 12. 2022 se zástupci SIG Jihočeské 
nadané děti zúčastnili akce Strom splněných 
přání, kterou již několik let pořádá na jihu 
Čech nadace Jihočeské naděje. U stromečku 
v  jídelně krajského úřadu se tentokrát sešly 
děti z  dětského domova v  Boršově nad 
Vltavou, které si přišly rozbalit dárečky, o které 
si napsaly Ježíškovi. Dostalo se opravdu na 
každého a všechny děti na této úžasné akci 
našly pod stromečkem to, co si opravdu přály, 
a ne to, o čem si myslí ostatní, že by zrovna 
potřebovaly, jak to v  některých dětských 
domovech bývá. Bylo krásné pozorovat, jak 
si kluci a  holky rozbalují vysněný rybářský 
prut včetně povolenky, vytoužené sportovní 
boty nebo svůj první vlastní fén na vlasy. Malý 
dáreček ve formě deskových her předaly 
dětskému domovu i zástupci SIGu Jihočeské 
nadané děti, kteří slíbili, že v novém roce 
domov navštíví a s dětmi si nějaké hry zahrají.

Součástí této krásné akce bylo i  předání 
poděkování ve formě šeků dvěma nadaným 
členům Dětské Mensy z Českých Budějovic, 
Petru Beranovi a Adamu Novotnému.

Petr Beran je talentovaný mladý matematik, 
který vyhrává jednu soutěž za druhou. 
V  roce 2021 se stal vítězem celostátního 
kola Logické olympiády, byl nejúspěšnějším 
páťákem v  celé ČR v  matematické soutěži 

IG Jihočeské nadané děti

Pangea. Dva roky po sobě obsadil také první 
místo v  rámci ČR v  soutěži Matematický 
klokan. Petr se stal v roce 2022 také jedním 
z vítězů soutěže Zlatý oříšek, projektu, který 
vyhledává a  podporuje aktivní, nadané 
a úspěšné děti z České republiky.

Adam Novotný je talentovaný dětský 
herec a  zpěvák, kterého jsme již mohli 
vidět v  několika inscenacích Jihočeského 
divadla. Adam nejen krásně zpívá, hraje od 
pěti let na klavír, vyhrává recitační soutěže, 
ale též ve svém věku moderuje různé 
akce. Adam je jednou z  hlavních postav 
edukačního dokumentu pro školy – Jak vést 
empatickou komunikaci. V  příštím roce ho 
mimo jiné budeme vídat v reklamní kampani 
Dopravního podniku České Budějovice, 
která má obyvatele motivovat k  využívání 
MHD pod názvem „Zvládne to i malé dítě“.

Oběma klukům moc gratulujeme. Odměnu, 
která jim opět pomůže k  rozvoji jejich 
obrovského talentu, si určitě právem zaslouží.

Zároveň jsme všichni zúčastnění s  velkou 
pokorou sledovali, že ne všechny děti to mají 
v životě jednoduché, a říkali jsme si, jak by to 
v mnohých domácnostech vypadalo, kdyby 
děti měly své seznamy vánočních přání 
zredukovat na jednu jedinou položku.

Velké díky patří nadaci Jihočeské naděje 
za to, že jste, za to, že s  námi dlouhodobě 
spolupracujete, za zprostředkování silného 
zážitku na akci, které se moc rádi účastníme, 
a  samozřejmě za oba kluky  – podpora za 
jejich píli, pracovitost a  talent je určitě ve 
správných rukou.
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Vánoční besídka s turnajem v ping-pongu
Ladislav Frankl

Tradiční vánoční besídka MS Prostějov a širšího okolí spojená s turnajem ve stolním tenise se uskutečnila 10. prosince. Kromě povídání, hraní 
her, jídla a pití se také uskutečnila tradiční soutěž bramborových salátů a došlo i na rozbalování drobných dárků.

MS Ostrava unikající a dobývající
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V opavské únikovce Agent 007 jsme hrozící 
nebezpečí zneškodnili dříve, než by nějaký 
agent stihl dorazit. zdroj: archiv Lenky Mušálkové

V ostravské únikovce Král Artuš 
jsme jako rytíři kulatého stolu 
úspěšně vytáhli z kamene Excalibur. 
zdroj: archiv Lenky Mušálkové

Dobyli jsme pevnost Boyard a dostali se 
až do pokladnice ke zlatým boyardům. 
foto: Pevnost Boyard Havířov
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Silvestr v Prostějově

Adventní setkání nejen s dětmi 
na náměstí Jiřího z Poděbrad

Ladislav Frankl

Jana Soukupová

Na první prosincovou neděli jsme s Martinou 
Hladíkovou domluvily malé předvánoční 
setkání s  našimi mensaňátky u  stromečku 
na adventních trzích na náměstí Jiřího 
z  Poděbrad. Bohužel Martininy holky 
onemocněly, ale zato z  Plzně dojela rodina 
Jindry Poskočila se 4 dětmi, takže si tato 
banda užila několik hodin nejen na trzích 
třeba tesáním u pana řezbáře, ale i na pěkném 
nedalekém dětském hřišti. Děkuji pánům 
Zdeňkovi, Jardovi a Michalovi, že také přišli, 
a  mohli jsme tak poklábosit i  o  zajímavých 
tématech, jako právě uskutečněné Logické 
olympiádě a  dalších mensovních aktivitách. 
Těším se, že se v  novém roce budeme dál 
i s dětmi vídat a přidají se k nám další mensovní 
maminky a tatínkové se svými ratolestmi, pro 
které můžeme společně vymýšlet zajímavý 
program nejen v rámci Prahy.
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Nový Zéland 2022
Jarda a David Kocmanovi

Nový Zéland (maorsky Aotearoa) je poměrně 
velká země s  rozlohou 268 680 km², to je 
dokonce více než mateřská Velká Británie 
(242 500 km²) a 3,4× více než Česko. Osídlený 
je naproti tomu poměrně řídce, obyvatel 
tu žije 5,1 miliónu, což není ani desetina 
populace Británie. Podobně nízká hustota 
(15–20 obyvatel na km²) je v  Evropě jen ve 
Skandinávii. Zalidnění není rovnoměrné, 
o něco větší Jižní ostrov (Te Wai Pounamu) má 

asi čtvrtinu obyvatel ve srovnání s ostrovem 
Severním (Te Ika-a-Māui). Zejména na 
jihozápadě Jižního ostrova v národním parku 
Fiordland jsou téměř liduprázdné oblasti bez 
zpevněných cest.

Nový Zéland je vysoce vyspělá země, 
o čemž svědčí mimo jiné 14. místo na světě 
v  žebříčku podle indexu lidského rozvoje 
(HDI  – human development index). Česko 
bylo v  roce 2022 v  tomto žebříčku na 32. 
místě, Slovensko na 45. Téměř vzorový (jak 
se uvádí a  sami jsme se mohli přesvědčit) 
je vztah původních maorských obyvatel 
(asi 15  %) s  většinovým obyvatelstvem 
evropského nebo asijského původu. 
O  vyspělosti svědčí i  zdánlivá drobnost  – 
dostupné veřejné toalety. Všude  – na 
nádraží, v  muzeu, v  kostele, na parkovišti, 
v  parku, na plážové promenádě. Čisté 
a zdarma.

Na Nový Zéland není jednoduché se dostat. 
Já jsem letěl v  životě jen asi desetkrát, 
vždy to byly krátké lety v  rámci Evropy 
na dovolenou. My jsme absolvovali čtyři 
lety během dvou dnů. Praha–Frankfurt, 
Frankfurt–Soul, Soul–Auckland a Auckland–
Christchurch. Zejména let Frankfurt–Soul 
se společností Lufthansa by jistě zaujal 
fanoušky letectví. Letěli jsme totiž strojem 
Boeing 747-8 (kapacita 467 cestujících), který 
je svojí délkou 76,3 m nejdelším letadlem na 
světě. Nikoliv celkově největším, tím je Airbus 

A 380 (kapacita 500–800 cestujících, podle 
typu). Protože nad územím Ruska a Ukrajiny 
létat nelze, museli jsme se klikatě proplétat 
o  něco jižněji. Navštívili jsme tedy vzdušný 
prostor 14 států  – Německa, Rakouska, 
Maďarska, Rumunska, Turecka, Gruzie, 
Arménie, Ázerbajdžánu, Turkmenistánu, 
Uzbekistánu, Kazachstánu, Mongolska, Číny 
a Jižní Koreje.

Zvláštní poznámku si zaslouží kontrola na 
letišti při vstupu na Nový Zéland. Oproti 
jiným destinacím přibývá jakási bio kontrola, 
tedy biosecurity check. Věděli jsme, co 
všechno nesmíme mít a co musíme vyznačit 
na seznamu věcí, které podléhají speciální 
individuální kontrole. Jedna z těchto položek 
jsou trekové boty, které jsme samozřejmě 
měli. Takže šup do delší a pomalejší fronty. 
Když jsem před odjezdem doma čistil boty 
kartáčkem na zuby, manželka se mi smála 
a ťukala si na čelo. Jak se mi teď ta pečlivost 
hodila! Celkem sympatický chlapík u kontroly 
prohlédl první boty a spokojil se s tvrzením, 
že ostatní boty jsou také tak čisté. Ne všichni 
tak dopadli, zahlédl jsem někoho, jak šel 
čistit boty na toalety. Tato přísnost se může 
dát zbytečná a směšná, ale když se dozvíte, 
kolik nenávratných škod na unikátní původní 
floře a  fauně Nového Zélandu způsobili 
zavlečení tvorové, rostliny, plísně, choroby, 
tak se přestanete divit.

Členem Mensy jsem asi třicet let, platím příspěvky, odebírám časopis, 
ale celá ta léta jsem byl pasivní, nikdy jsem na žádné akci pořádané 
Mensou nebyl. Letos v  květnu jsem narazil na nabídku zahraniční 
exkurze na Nový Zéland. Na druhou stranu zeměkoule jsem se vždy 
chtěl podívat, jenže v minulosti jsem to bral jako nesplnitelný sen. Teď 
jsem si ale řekl – proč ne, zvlášť když mě ještě začal přemlouvat náš 
třináctiletý syn. Padlo tedy kladné rozhodnutí, ze kterého neměl až tak 
úplně radost rodinný rozpočet. Ale finance jsou od toho, aby se někdy 
utratily, a cestování, zážitky a poznání jsou dobrá investice. Dopředu 
bylo jasné, že poletíme z rodiny jen dva, manželku nedostane nikdo 
ani do výtahu nebo lanovky, natož do letadla.

představení Maorů ve vesnici 
Whakarewarewa - autor Jaroslava Kašparová

papoušek KEA - autor Jiří Jezbera

jezero Wanaka - autor Jaroslava Kašparová
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Když jsme tedy v  úterý 8.  listopadu večer 
dorazili do Christchurche, největšího 
města Jižního ostrova, byli jsme vděční za 
ubytování v  chatkách. Další den jsme po 
prohlídce Antarktického muzea vyrazili naším 
objednaným autobusem směrem k průsmyku 
Arthur’s Pass. Po cestě skupinka 15 odvážlivců 
zdolala proti proudu podzemní říčky jeskynní 
tunel Cave Stream. Akce se ukázala jako 
ne zcela snadná, když se ani půl hodiny po 
předpokládaném vynoření nikdo neobjevoval, 
už jsme nahoře lehce znervózněli…

Ve čtvrtek 10.  11. jsme absolvovali 600  km 
přesun do Queenstownu, města extrémních 
sportů. Po cestě jsme se přiblížili až na 20 km 
k nejvyššímu vrcholu Nového Zélandu Mount 
Cook (Aoraki), impozantní hoře, která je se svou 
výškou 3 724 m jen o 74 m nižší než rakouský 
Grossglockner. Někteří z nás se v oblasti Aoraki 
proletěli letadlem, ostatní se za krásného 
počasí zabavili dvouhodinovým trekem. 
Queenstown má běžně 45 000 obyvatel, v letní 
sezoně až 90 000, a  během roku ho navštíví 
až milión návštěvníků. Zde jsme strávili tři 
noci v  komfortním ubytovacím komplexu 
přímo nad jezerem. Jeden den jsme věnovali 
adrenalinovým zážitkům, tedy jízdě na rychlém 
člunu na řece Shotover, někteří také bungee 
jumpingu z  mostu přes řeku Kawarau nebo 
zavěšení na zipline. Další den jsme se projeli 
lodí po fjordu Milford Sound s  úchvatnými 
výhledy na strmý kužel hory Mitre Peak (Māori 
Rahotu), který se tyčí přímo z moře až do výšky 
1683 m. I když Milford Sound je z Queenstownu 
vzdušnou čarou asi 70 km, cesta horami 
a okolo největšího novozélandského jezera Te 
Anau měří téměř 300 km, ale sama o sobě je 
také zážitkem.

V neděli 13. 11. jsme se vydali přes Jižní Alpy 
na západní pobřeží. Tento horský hřeben 
rozděluje Jižní ostrov na dva rozdílné světy. 

Pomineme-li samotné hory, které mají svoje 
klima, tak podhorské oblasti na východě jsou 
ve srážkovém stínu, v  některých oblastech 
je i  docela sucho. Díky vodnatým řekám je 
ale možné zavlažování a  v  rovinách směrem 
k východnímu pobřeží je zemědělská krajina 
víceméně podobná tomu, co známe. Teprve 
mnohem divočejší a  srážkově bohatší 
západní svahy a pobřeží nám ukázaly pravou 
tvář Jižního ostrova. Stromové kapradiny, 
endemické palmy nikau, stromy rimu, rāta, 
mataī, kāmahi a  mnoho dalších. Na jedné 
ze zastávek nám pan řidič našeho autobusu 
(který se ukázal býti fundovaným průvodcem) 
ukázal při procházce pobřežním pralesem 
jakýsi mohutný propletenec kmenů, větví 
a kořenů. Vysvětlil nám, že původně na tomto 
místě vyrostl strom rimu. Ten pak byl napaden 
jižní rātou, která se okolo něj začala ovíjet. Jižní 
rāta prý zahubí postupně skoro každý strom. 
Jenže tento dvojstrom byl posléze napaden 
severní rātou, a to sice shora, semena vyklíčila 
ve větvích hostitele, kořeny se spustily dolů 
do země a  postupně se z  nich staly kmeny, 
které utlačují původní hostitele. Dle slov pana 
řidiče severní rāta postupně zahubí každý 
jiný strom, tedy i jižní rātu. A po tom všem se 
vesele plazí šplhavá rostlina kiekie. Možná 
jsem něco v předchozím líčení už popletl, ale 
takhle nějak jsem si to zapamatoval.

V  dalších dvou dnech jsme putovali 
podle západního pobřeží, opět nelze než 
poznamenat, že zážitkem je zejména 
samotná cesta. Viděli jsme čela dvou ledovců 
Franz Josef a  Fox Glacier, svítící červy na 
noční vycházce, Palačinkové skály (Pancake 
Rocks neboli Punakaiki) a  mnoho dalšího. 
Z druhé strany jsme se opět přiblížili na 25 km 
k  vrcholu Mount Cook (Aoraki), pozorovali 
jsme ho spolu s  vrcholem Mount Tasman 
(Rarakiroa, 3497 m) přes hladinu jezera 
Matheson. Dvakrát jsme využili zastávku na 

nádherné písečné pláži ke koupání ve vlnách 
Tasmanova moře. Nakonec jsme dorazili do 
přístavu Picton, nasedli na trajekt a přepluli 
na Severní ostrov do Wellingtonu. Najezdili 
jsme po Jižním ostrově celkem více než 
2 500 km (na Severním pak dalších 1 000), po 
celou dobu nás provázelo přívětivé slunečné 
počasí okolo 20 stupňů. Měli jsme asi docela 
štěstí, bohaté srážky a vítr jsou zejména na 
západním pobřeží časté, tato oblast patří 
mezi nejdeštivější místa na světě. Roční úhrn 
srážek zde dosahuje 5000–6000 mm, což je 
asi desetkrát více než v Praze nebo v Brně.

Dalších pět dnů jsme strávili na Severním 
ostrově. Příznivé počasí skončilo hned první 

Auckland Tower - autor Jiří Jezbera
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den po prohlídce sympatického hlavního 
města Wellingtonu. Zbytek pobytu už 
bylo většinou chladno, mlhavo a  deštivo. 
Museli jsme zrušit trek v  národním parku 
Tongariro, který měl být jednou z  hlavních 
atrakcí zájezdu. Přesto nám zůstaly 
nezapomenutelné zážitky z  vulkanického 
údolí Waimangu, maorské vesnice 
Whakarewarewa a  města Rotorua. Jednou 
jsme využili příznivého okénka v  počasí 
a vykoupali se poblíž města Tauranga také 
na východním pobřeží, tedy přímo v Tichém 
oceánu. Není mnoho míst, kde má člověk 
před sebou nejbližší pevninu (v  tomto 
případě Jižní Ameriku) vzdálenou 9 000 km.

Poslední den (20.  11.) jsme si prohlédli 
Auckland, největší město Nového Zélandu, 
počtem obyvatel srovnatelné s Prahou. Město 
má zajímavou polohu na březích několika 
mořských zálivů, je velice rozlehlé (má skoro 
stejnou rozlohu jako New York). Historii má 
Auckland nepatrnou, byl založen v  roce 
1840. Ve středu města je několik historických 
budov z  počátku 20. století, řada moderních 
výškových budov a vyhlídková věž Sky Tower, 
která je s  výškou 328 m nejvyšší budovou 
jižní polokoule a  je z  ní pěkný rozhled. Tím 
zajímavosti města končí, takže jsme vyrazili do 
ZOO podívat se na endemitickou faunu. Ptáci 
kivi jsou národní zvířata Nového Zélandu a jejich 
popularita dala název i  Novozélanďanům, 
kterým se říká kiviové (anglicky kiwis). 
Původně maorské slovo kiwi se ujalo také 
jako označení pro ovoce až v minulém století. 
Čeština si převzala ovoce s  dvojitým w, 
ptákům zůstalo jednoduché. V přírodě těchto 
nelétavých a přísně chráněných ptáků přežívá 
asi 70 000, zatímco ještě před sto lety jich 
byly miliony. Jenže z  Evropy zavlečení savci 
(psi, kočky, lišky, lasice a  krysy) a  australská 
vačice způsobili obrovský pokles populace 
těchto a dalších původních pradávných tvorů. 
Kivi je pták veliký asi jako slepice, má husté 
šedohnědé peří, které vypadá jako srst, 
a  dlouhý zobák s  nosními dírkami na konci. 
Aktivní je v noci a je velice plachý. V ZOO jim 
tedy v noci svítí a ve dne je chovají v přítmí, aby 
jim kvůli návštěvníkům otočili režim. V  praxi 
to vypadá tak, že návštěvníci se tísní u  skla, 
občas vyběhne z  temnoty tmavá chlupatá 
koule, ďobne někam do listí a zase zmizí. Takže 
jsme je viděli – neviděli.

A  zbývá už jen cesta domů, která byla 
zpestřena noclehem v Soulu. V Soulu a okolí 
žije asi 20 miliónů obyvatel, tedy čtyřikrát 
více než na Zélandu. Všechno tam funguje 
perfektně, rychlovlak přijede na minutu 

přesně, zastaví také na přesné pozici, wi-fi 
zdarma, příjemná průvodčí atd. Ale žít bych 
v tomto lidském mraveništi asi nechtěl.

Nevím, jestli je nám dán ještě nějaký další 
život, jestli se třeba znovu někdy narodíme. 
Popravdě řečeno tomu moc nevěřím. Ale 
pokud ano a mohl bych si zvolit kde, vybral 
bych si nějaké hezké místo na Jižním ostrově 
Nového Zélandu.

A na závěr ještě patří velké poděkování orga-
nizátorům, Tomáši a Haně Blumensteinovým 
a Marii Markové. Zejména Tomáš byl jasným 
vedoucím a  duší celé výpravy. Hned první 
den pobytu, když se nás několik zpozdilo při 
návštěvě muzea asi o tři minuty, tak nás (no – 
jak to jinak napsat) sprdnul a vypočítal nám, 

kolik člověkominut bylo promarněno. Od té 
doby už jsme všichni přesně dodržovali za-
stávky v délce třeba 8, 11, 17 a jiných rozto-
divných hodnot – tedy minut.

Pancake rocks - autor Marie Marková

Pancake rocks - autor Jaroslav Kocman

Vulkanické údolí Waimangu - autor Jaroslav KocmanMount Cook - autor Jaroslav Kocman
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Zahraniční zájezd Lidka a Víťa Polešovští

Téměř pravidelně se s manželem zúčastňujeme každoročně jednoho 
zájezdu pořádaného Mensou (s  výjimkou covidového období). 
Zájezdy jsou vždy perfektně připravené, nabitý program splní 
očekávání každého účastníka zájezdu.

V  již uplynulém roce 2022 jsme se vydali na nejdelší cestu našeho 
života – na Nový Zéland.

Franz Josef Glacier - autor Marie Marková Mitre Peak v Milford Soundu- autor Jaroslav Kocman

Projeli jsme tuto překrásnou zemi od jihu až na sever. Většinou jsme 
přespali každou noc na jiném místě a  za to jsme byli odměněni 
úžasnými zážitky v horách, u oceánu, bezpočtem blankytně modrých 
jezer a geotermálních oblastí, zajímavými městy a v neposlední řadě 
pohádkovým Hobitínem i adrenalinovými sporty.

Děkujeme organizátorům této poznávací akce za jejich elán a přejeme 
jim hodně sil k realizaci dalších zájezdů.

Mt. Tasman a Mt. Cook přes jezero Matheson - autor Jaroslav Kocman Mount Cook - pohled přes jezero Pukaki - autor Jaroslav Kocman
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Z ExCommu: Digitální nebo fyzická Mensa?

EMAG 2023 Rotterdam, the Netherlands: August 2–6

Tan Kee Aun. Převzato z Mensa World Journal, 2/2023, číslo 121. Přeložila Zuzana Kořínková.

Převzato z Mensa World Journal, 2/2023, číslo 121.

Tuto epochu jsme zahájili myšlenkou: 
co kdyby dva počítače mohly spolu 
mluvit? V  rozhořčení z  existence potřeby 
modernějších způsobů sdílení informací byl 
internet vytvořen nejprve pro vojenské účely. 
Mezi několika málo počítači přitom prokázal 
velký potenciál, ale malou hodnotu, protože 
jeho využití bylo velmi okrajové a svět nebyl 
vůbec připraven na neuvěřitelnou explozi 
informačního věku, jež brzy zahalí svět 
změnou, která ho změní natrvalo.

A pak jsme byli svědky nárůstu počtu počítačů 
připojených k  internetu, kdy se s  každým 
novým připojeným počítačem síť stávala 
exponenciálně výkonnější a plnou potenciálu.

Dnes jsme v  plném rozkvětu pokroku  – 
a jeho účinky na náš druh jsou stále v rovině 
fantasmagorické vidiny. Nedávno jsem 
přes sociální média četl, že vláda používala 
drony k  masové dezinfekci velkých měst 
v  nepřetržitém boji proti Covid-19. Žádné 
dystopické představy!

Když mluvíme o  post-covidu, jeden 
postřeh, který změnil postpandemický 
postoj k  Mense, je tento: členové se stali 
mnohem flexibilnějšími ve svém přístupu 
k dobrovolnictví a účasti na akci. Podle mých 
zkušeností jsou členové více nakloněni se 
k akci odhodlat až s jejím blížícím se datem. 

In 2023, Mensa the Netherlands will celebrate 
its 60th anniversary and that’s why we’re so 
happy to be organising the European Mensa 
Annual Gathering 2023 in Rotterdam, the 
Netherlands, from August 2-6.

Summer 2023 will be a summer to remember, 
full of Mensan activities!

As usual, EMAG will be full of adventurous 
events, creative or active workshops and 
interesting lectures. Of course there will be 

V  minulosti tomu tak nikdy nebylo, mnoho 
z  členů by se registrovalo hodně dopředu. 
Ale teď je i u malých akcí, jako třeba setkání 
na večeři, těžké předvídat, kolik členů se 
ukáže. A výsledky jsou často překvapivé.

Pokud jde o dobrovolníky, je stále více členů, 
kteří jsou ochotni se zapojit ad hoc těsně 
před dnem konání akce. Rozešlete prosbu 
o pomoc na konkrétní den a získáte minimální 
odezvu; až asi 36 hodin před akcí se najednou 
všichni ozvou, že vám klidně pomůžou.

Co to pak znamená pro organizátory akcí? 
Jak dopředu plánovat akce, které se bez 
dlouhodobějšího plánování a  potvrzené 
účasti nemají šanci uskutečnit?

Přizpůsobit parametry toho, jak úspěšná 
akce vypadá.

Místo velkých, obrovsky organizovaných 
akcí se zaměřte na menší a  spontánnější 
a  organické akce. Inovujte svůj přístup tím, 
že prozkoumáte nové zábavné způsoby, jak si 
užít společnost toho druhého. Jedním z rysů 
úspěšných akcí je, že si členové s sebou domů 
něco odnesou. Možná je to mini terárium, které 
postavili spolu s ostatními členy. Nebo obraz, 
který namalovali, když popíjeli skleničky 
(čtěte: lahve) vína. Hodnota zde nespočívá 
v hodnotě objektu, ale v zážitku z toho, že ho 
dáte dohromady. A  tím myslím dohromady 
ve všech smyslech toho slova  – jak sestavit 
něco do své kompletní podoby, tak udělat to 
ve spřízněném duchu spolučlenů.

Rozsáhlé akce, jako jsou výroční setkání, lze 
i nadále plánovat daleko dopředu, ale důležité 
je naladit se na pomíjivou a stále se měnící 
povahu naší digitální reality a uvědomit si, že 
jako společnost se tomu musíme přizpůsobit 
a odpovídajícím způsobem se změnit.

Seděl jsem, poslouchal zasedání rady jedné 
z národních Mens a jedním z témat, které přišlo 
na přetřes, bylo zrušení tištěného časopisu. 
Pro mě to byla hořká pilulka ke spolknutí, 
protože časopis byl v  průběhu let jednou 
z pých Mensy. Bylo to shrnutí všech myšlenek 
a  rozhovorů společnosti, když si členové 
prostřednictvím časopisu psali dopisy. Bylo 
to fórum společnosti na tištěné stránce. Ale na 
zasedání si tehdy rada přišla poslechnout dvě 

věci: rezignaci tehdejšího redaktora a problém, 
že nikdo nechce ničím přispět.

V  tu chvíli jsem si uvědomil, že ke změně 
došlo i  ve způsobu, jakým členové nyní 
komunikují. Prehistoricky permanentní 
tištěná stránka už není žádoucím prostorem 
pro komunikaci. Tlachání se nyní přesunulo 
na digitální fórum. Vývoj lidstva. Chatovací 
aplikace, sociální média, fóra a videohovory 
se nyní staly stejně prominentními médii, 
v nichž se naše spojení uskutečňují.

Proto musí mít spojení členů hybridní přístup. 
Digitální platforma i  fyzické setkávání se 
musí vzájemně doplňovat. Musí dojít k přijetí 
toho, že Mensa bude mezi oběma neustále 
v  pohybu. Teprve až to budeme schopni 
přijmout jako novou normu, budou se Mensy 
všude na světě moci posunout k úspěchu na 
základě flexibility.

Bylo správné, že Mensa International 
přijala Workplace jako novou platformu pro 
naše členy. Nikdy předtím nebylo možné, 
aby všech 150 000 členů bylo připojeno na 
jednu stránku.

S každým novým členem, velmi podobně jako 
se zrodem internetu, vzniká exponenciální 
potenciál pro Mensu, aby dosáhla svého 
nejvýraznějšího cíle: poskytnout svým členům 
podnětné intelektuální a sociální prostředí.

A když se pak s členy setkávám osobně na 
akcích, jako je setkání IBD, jsem schopen 
je poznat osobně a  obejmout je, jako bych 
je znal celou věčnost. Zmínka o  Mortenu 
Øenovi, který si se mnou v autobuse v Černé 
Hoře vyměnil pokémona a  pomohl mi 
konečně dokončit mou sbírku Kanto Region. 
Mortena znám na Workplace od loňského 
roku, ale teprve tehdy jsem se s ním setkal 
poprvé osobně!

Vždycky jsem říkal, že setkat se s  členem 
v  Mense je jako setkat se úplně poprvé 
se starým přítelem. Tato fráze nemůže 
být pravdivější, když si uvědomíme plný 
potenciál vzájemného propojení.

space for talking, board games, partying and 
just having a  wonderful time with friends. 
Rotterdam will be the Mensan place to be 
this summer.

New this year will be special attention to 
activities for young Mensans. We have 
all kinds of trips and workshops that are 
very suited and interesting for our young 
members. Take a  look at our program and 
you’ll be amazed about all there is.

But to take part in all this you have to be 
there. So save the date, register, book and 
visit Rotterdam from August 2-6. There will 
be possibilities to get discount on hotels, 
hostels and other accommodation options.

Go to www.emag23.nl and see for yourself!

EMAG 2023, the most splashing 
EMAG ever!
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From your ExComm
Jacek Cywinski, International Treasurer, treasurer-mil@mensa.org. Převzato z Mensa World Journal, 3/2023, číslo 122.

Hello! It is time for the financial update. I want to focus on two pieces of information: the approved financial 
statements for the year ended 31 December 2021 and the approved budget for 2023. To provide you with 
some background for the 2023 budget, I would like to share with you a brief assessment of 2022 as well.

2021 Financial statements

Income statement for the year ended 31 December 2021 shows 
a surplus of 104,943 GBP, with revenue sitting at 382,160 GBP 
and costs at 277,217 GBP. The component income decreased 
by 7.5% in comparison to the previous year. The administrative 
expenses increased by 16.3% in comparison to the previous 
year, mostly due to the cancellation of the IBD meeting in 
Houston (cancellation costs) and name/logo protection costs. 
The highest cost is running the Mensa International Office (47.2%) 
followed by the name protection (18.6%). As of 31 December 
2021, Mensa International had 967,844 GBP on bank accounts. 
Due to the level of the multi-year membership fees received in 
advance in the last couple of years, we decided to recognise it in 
our accounts as material and spread across 20 years.

2022 – year in progress

Although you will read this in 2023, it takes some time to prepare 
financial reporting for 2022. Therefore, I  will refer you to the 
Revised Budget for 2022, which was updated in October 2022. 
Some costs related to big ticket items such as Adaptive Testing 
did not occur. Hence, we saved 65,000 GBP in 2022 because 
of that. Our revenue for the year is forecasted to be around 2% 
higher than in 2021.

2023 budget

The budget assumes that the component income will be similar 
to the previous years, which considers the impact of COVID19. 
In my opinion, the cautious approach is still the best under the 
circumstances. The 2023 budget assumes a small loss due to 
the variety of factors. Firstly, we assumed safely the turnover 
(potentially and hopefully underestimated). National Mensas 
reported less revenue due to lower membership numbers or 
discounts on membership fees. Secondly, we assumed higher 
costs (especially travel to the IBD in Dallas). Thirdly, the UK (and 
probably your country as well) faces unprecedented inflation, 
so we needed to account for it, as Mensa International Limited 
is registered in the UK. In general, the costs are potentially 
overestimated due to the continuous uncertainty caused 
by COVID19  – the cost of international travel might be still 
potentially higher rather than lower, especially that USD stays 
strong in comparison to other currencies. However, some plane 
fares have been getting a bit more affordable. Anyway, we can 
afford the small loss due to previous surpluses and there is no 
need to increase the rate of component above 7%. Therefore, we 
should go through 2023 without any difficulties.

Your help in growing our organisation is now more important 
than ever. Every bit of volunteering means quite a  lot, and 
abovementioned data shows that you have been actively growing 
the organisation regardless of the extraordinary circumstances. 
If you haven’t recently had much involvement with Mensans in 
face-to-face meetings, remind yourself of amazing times from 
the past. It’s always good to look at old photos from previous 
events – let’s get back to these times and make it happen again. 
Please accept my challenge! I am hoping that it will be possible 
to see you at one of the international events in 2023.

Thank you for reading my update. If you have any questions 
do not hesitate to contact me – I totally understand why some 
people are interested in financial data.
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Mensan na rovinu: Můj příběh
Honza, ahoj@nevzdavej.cz
Jedna z věcí, kterou posledních asi 5–7 let trénuji, je vděčnost. Na mé cestě 
předtím ani potom to nebylo jednoduché. Bohužel jsem na začátku neměl 
karty skvěle rozdané. Po těžkém rozvodu rodičů a  tahanicemi o mne jsem 
skončil sám. Přes drogy, náhodou dokončenou maturitu, jsem skončil jako 
alkoholik a přidavač na stavbě, přišel jsem o přátele a rodina už nevěděla co 
se mnou…

Po letech rizikového chování na okraji společnosti 
a  hraně života a  smrti se stal zázrak, v  mých 
23  letech mne maminka „poslala jako dáreček“ 
strýci, který žil ve vnitrozemí Anglie a mně se začal 
život měnit k lepšímu. Jako zázrakem jsem se bez 
vlastního přičinění zbavil alkoholu, gamblerství 
a  toxických vzorců chování. Po 3 letech práce 
v továrně a později řízení kamionu v krásné Anglii 
a  úžasné londýnské metropoli jsem se trochu 
rozmluvil a vrátil zpět do Čech. Začal jsem pracovat 
jako nákupčí v  nadnárodní společnosti, život byl 
najednou zdánlivě opravený a krásný.

Po dvou letech náročné práce ve středním 
managementu ale přišlo vyhoření, dno, deprese 
a  neschopnost dál pracovat. Ihned jsem se 
objednal na psychiatrickou ambulanci, nenapadlo 
mě nic jiného, co by mi mohlo pomoci. Byla 
mi diagnostikována klinická deprese, byl jsem 
minimálně měsíc na nemocenské a snažil jsem se 
dát dohromady. V práci se mě jeden z šéfů zastal, 
pomohl mi a nechal mě se asi rok pomalu znovu 
začleňovat do pracovního procesu.

Na několik let mi byla nasazena antidepresiva. 
Později jsem začal trochu cvičit asijské bojové 
umění a  dostal jsem odvahu práci změnit  – 
měnil jsem sebe a  nevyhnutelně přišla i  nutnost 

změnit zaměstnání. Po několikaletém úspěšném 
léčení depresí (psychiatrie, psychologie) přišla 
láska a  zamilovanost, která spustila paranoidní 
psychózu, halucinace, stihomam a mánii. Najednou 
byla z  depresivní poruchy diagnóza bipolární 
schizoafektivní poruchy a  paranoidní schizofrenie 
(nasazeny stabilizátory a antipsychotika). Na chvíli 
se život zastavil a opravdu hodně zpomalil…

Skrze péči psychiatra a  psycholožky mě osud 
dovedl do psychoterapeutické poradny a následně 
ke splněnému snu, poněkolikáté jsem začal 
studovat vysokou školu. Loni jsem úspěšně 
dokončil bakalářská studia, o  čemž jsem od 
malička snil (než se to celé „pokazilo“), a začal jsem 
studovat první rok navazujícího magisterského 
studia. Jsem o  180 stupňů „jiný člověk“ než 
před deseti lety. Učím se užívat si to nejcennější, 
co máme, mezilidské vztahy. Rodina, přátelé 
(spolužáci) a další…

Aby toho nebylo málo, i z druhého zaměstnání jsem 
na konci bakalářského studia byl „donucen“ odejít 
(bylo to dilema práce nebo škola). Vždy jsem chtěl 
podnikat a před asi rokem a půl jsem začal. Dost 
mne podnikání baví, dá se dělat i  slušně, poctivě 
a je to cesta, která mi možná pomůže vydělat peníze 
a  dovede mě tam, kam si přeji (dobrovolnictví, 

zahraniční humanitární mise, psychoterapeutický 
výcvik). Chci pomáhat zlepšovat život a svět – nebo 
třeba „jen“ být a  dobře žít. Studium se vydařilo, 
podnikání se daří neméně dobře, na mezilidské 
vztahy si nemohu stěžovat.

Dlouho jsem byl na silných lécích, které mi 
opravdu pomohly. Nyní mám za sebou téměř 4 
roky individuální psychoterapie a po 10 letech na 
lécích a jejich postupném snižování jsem již téměř 
rok bez jakékoliv medikace. Možná brzy léky budu 
znovu potřebovat. Život mi již jednou zachránily. 
Nebrat je není to nejdůležitější v  životě a  nemusí 
to být cesta pro každého. Jezdím na semináře 
a seznamuji se s psychoterapeutickými metodami, 
na stole mám přihlášku na psychoterapeutický 
výcvik. Navazuji spolupráci s  NUDZ a  snažím se 
být peerem či ambasadorem. Složil jsem úspěšně 
několik obtížných profesních zkoušek. Postupuji 
svým tempem, mé heslo je „pomalu nejdál dojdeš“ 
(Slowly, slowly, catchy monkey).

Jsem moc rád, že jsem měl tu čest být mnoho let 
inspirován mnoha úžasnými lidmi a  jsem zvědavý, 
co život přinese a  odnese. Někdy večer přijdu 
úplně vyřízený z  celého dne domů, pohádám se 
s  přítelkyní, jsem totálně na dně. Někdy mi zas 
udělá hroznou radost, když se podívám na slimáka 
v  trávě, svítí sluníčko, nebo za mnou přijde naše 
kočka a třeba chviličku můžu jen dýchat, nemusím 
nic, můžu mít radost, že prostě jsem. Rozhodně ne 
každý den se něco podaří.

Psáno za podpory NUDZ v  rámci projektu 
NA ROVINU: O duševním zdraví a nemoci. Více na 
mém blogu: nevzdavej.cz

Budget 2023
MIL budget 2023 2022 2022 Revised 2023 2024

Details Totals

IBD 100 000 100 000 130 000 140 000
Excomm 24 000 24 000 26 000 27 000
Development 10 000 10 000 10 000 10 000
OFFICE 140 000 140 000 152 000 158 000
Office Salaries 120 000 120 000 130 000 135 000
Social security 15 000 15 000 16 500 17 000
Office other costs 5 000 5 000 5 500 6 000
SERVICES 13 000 10 000 10 000 11 000
Bookkeeping 4 000 3 000 3 000 3 500
Accountancy & Audit 9 000 7 000 7 000 7 500
Website, IT, security & hosting 10 000 25 000 15 000 15 000
Database costs (consultancy) 8 500 -
Legal expenses 100 000 100 000 85 000 90 000
Referendum expenses 8 000 - 7 000 -
OTHER EXPENSES 238 000 65 370 17 500 18 000
Database implementation and processing 120 000 15 870 -
International Volunteers - 3 000 3 000
Mensa Foundation - International Scholarships (2022-2024) 16 000 16 000 - -
Awards budget 1 000 1 000 1 000 1 000
DIMs 2 000 2 000 2 000 2 000
The First European Mensa Juniors Camp 4 000 4 000 - -
Mensa International Charitable Foundation - initial funding 10 000 10 000 - -
IVN 5 000 5 000 3 000 3 000
GLAM 5 000 - - -
Adaptive testing 65 000 - -
Supervisor Psychologist Honorarium 2 000 2 000 2 000 2 000
Archives 3 000 3 000 - -
Honorary President - 1 500 1 500 1 500
Publications 500 500 500 500
Other fees (including bank and PAYPAL fees) 4 500 4 500 4 500 5 000

Total cost 643 000 482 870 452 500 469 000

Revenue 2022 2022R 2023 2024
Component 430 000 371 000 380 000 400 000
Other income 9 000 9 000 10 000 10 000
DIM 9 000 9 000 10 000 10 000
Total revenue 448 000 389 000 400 000 420 000

Planned Profit (+) / loss (-) - 195 000 - 93 870 - 52 500 - 49 000

Component 7% 7% 7% 7%
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IG Literární tvorba

(Ne)obyčejné všední ráno
Kateřina Pospíšilová

Budík se ozve před šestou. Studené, temné 
ráno. Mechanický pohyb ven z  postele. 
Popaměti vyloupnout z  plata tabletku. 
Spustit nohy na zem. Bože, naštěstí je 
pod nimi hadrový kobereček. Zvednout 
roletu, otevřít okno dokořán, vstříc končící 
noci a  vlezlé zimě. Pod oknem zakňučí 
pes. Noční košile přes hlavu a  rychle do 
koupelny. Tam je útulně díky hřejivému 
radiátoru. Jedna ze dvou místností, 
v  nichž se topí, dává ve stavu rozespalé 
zimomřivosti jistotu několika příjemných 
minut při ranní hygieně. Opláchnout 
obličej, vyčistit si zuby, projet kartáčem 
vlasy, obléknout si včera odložené svršky.

Tělo se pomalu začíná probouzet, doopravdy 
probouzet. Vědomí už začíná fungovat, uši 
slyší tlumené zvuky z  kuchyně, po chodbě 
kolem koupelny přeběhnou dvoje dětské 
nožky, cvakne klika od toalety, po chvíli 
se ozve spláchnutí a  dupání pokračuje do 
kuchyně. Dobré ráno tati, slyším. Zívám, 
promnu si tvář, cítím život pomalu se 
vracející po krátké noci do tváří a  rukou. 
Zhluboka dýchám, protáhnu si krk a  pak 
i  záda. Nadmíru příjemný pocit. Vcházím 
do kuchyně, přeju dobré ráno. Ještě se 
nezvládnu usmát, usmívací svaly zatím 
spí. Naleju si sklenici vody a  napiju se. Na 
kuchyňské lince už na mě čeká buclatý hrnek 
s  heřmánkovým čajem a  na děti úhledně 
zabalené svačiny do školy.

Občasné poznámky čtenářovy. Střípky z  knih. Sbírané s  radostí 
z  objevování. Psané do  diáře s  nadějí, že nebudou zapomenuty. 
Po léta zastrčené, zaprášené a pak… objevované znovu.

Představ si Adama a  Evu jako imaginární 
číslo, jako odmocninu z mínus jedné – nikdy 
nenajdeš konkrétní důkaz, že něco takového 
existuje, ale když ji zahrneš do rovnice, 
dokážeš spočítat celou řadu věcí, které by sis 
bez ní vůbec nedokázala představit. –

Philip Pullman – Zlatý kompas

A  teprve poté, co jsem měl umleto (kávu), 
jsem si uvědomil, že jsem si vlastně chtěl 
dát ledový čaj. Mně skoro vždycky všechno 
dojde, až když je po všem.

Haruki Murakami – Hon na ovci

Člověk nemusí říkat všechno, co ví. To se 
nesluší. A  za druhé lidi nemají rádi kolem 
sebe někoho, kdo zná víc než oni. Zlobí je 
to. Žádného z nich nezměníte tím, že budete 
mluvit správně  – musejí mít sami snahu 
učit se, a když se učit nechtějí, pak člověku 
nezbude než být zticha nebo mluvit jako oni.

Harper Lee – Jako zabít ptáčka

Hod knižní perlou Máte také 
své perličky? 

Napište mi a podělte se. 
petra.holubova@mensa.cz

Petra Holubová

„Úplně rozebral nástěnné hodiny v  pokoji. 
Zůstala z  nich hromada plechu na podlaze. 
A pak zase všechno smontoval dohromady.“ 
„No tohle,“ podivil se Alfons Jorgensen. 
„A šly?“ „Ne,“ řekl Kjell Bjarne. „Ale nešly ani 
předtím, než jsem je rozebral.“

Ingvar Ambjørnsen – Elling – Pokrevní bratři

My přeci nejsme stromy. Nemusíte trčet na 
jednom místě, ohýbat větve pořád stejným 
směrem, přizpůsobovat se okolí. Pokud cítíte, 
že je něco špatně, hned s tím něco udělejte.

Michaela Klevisová – Zmizela v mlze

Nejsme totéž co naše chyby. Kdo opravdu jsme, 
ukáže až to, jak se ke svým chybám postavíme.

Robert Galbraith – Neklidná krev

Nenajdete život, ve kterém budete pořád 
zažívat jen čiré štěstí. A  představa, že by 
takový život mohl existovat, vám přivodí jen 
další neštěstí v životě, ve kterém jste.

Matt Haig – Půlnoční knihovna

Řekla bych, že každý, kdo zasvětí svůj život boji 
se společností, aby získal svobodu, musí být 
zřejmě připravený snášet i všemožná strádání.

Sajaka Murata – Za sklem

Všichni máme rádi lidi, kteří jsou o  trochu 
méně chytří než my, aby tak naše chytrost 
mohla vyniknout. A  také ničemové jsou 
oblíbení především proto, že dávají zazářit 
našim ctnostem.

Radkin Honzák – Čas psychopatů

U  stolu se nad hrníčky čaje s  mlékem 
a namazanou houskou sklánějí dvě spánkem 
rozcuchané hlavy, jedna tmavší a  druhá 
blond. Blonďáčkovi se ještě míhají nožky ve 
vzduchu, polyká housku s  medem a  svým 
uječeným hláskem brebentí slova, která příliš 
nevnímám. Druhá hlava má úsměv od ucha 
k uchu, jako vždycky. Moje slunce, pomyslím 
si. Už se vytáhl nad sto šedesát centimetrů, 
můj malý velký muž. Zato blonďáček s velikou 
kulatou hlavou se dívá na svět vážně; 
obrovskýma tmavýma očima. Dohlédne jimi 
až na dno duše, řekla jednou stará sousedka, 
co o sobě tvrdí, že je čarodějnice. Má pravdu.

Dvojice dětí u  stolu se o  něčem dohaduje, 
překřikují se a po chvíli od snídaně odběhnou. 
Vtělená energie už od božího rána. Pomalu se 
v předsíni obouvám, beru si na sebe bundu, 
čepici a  do ruky vodítko. Pes za dveřmi 
se hlasitě těší na svou pravidelnou ranní 
procházku. Otevřu dveře a on mi nedočkavě 
vyběhne naproti. První společné kroky do 
chladného rána a už jsme za brankou. Kráčím 
rychle, abych se brzy dostala na provozní 
teplotu. Ráznými pohyby od sebe odháním 
chlad, který hrozí zakousnout se mi do těla. 
Ruce křehnou, přes noc mrzlo, i  teď je cítit 
zebavé dotyky na odhalené kůži. Tichý čas, 
většinou. Dnes zdálky zavrčí osamocené 
auto, od posledního stavení zaštěká pes. 
Okna všech domů ještě spí. Ale přece jen; 
jedno se právě probudilo.

Za zatáčkou končí ulice a  mlatová cesta 
odbíhá mezi loukami a  poli do tmy. Zase 
jsem si zapomněla vzít baterku, uvědomím 
si. Málokdy si vzpomenu. Dnes mám ale 
štěstí. Bílý poprašek se na promrzlé zemi drží 
už pár dní, svítí mi pod nohama a  odkrývá 
záludné vystupující kameny, drny ztvrdlé 
trávy. Oči si zvyknou rychle. Schovávám 
se v  tmavém ranním chladu, vidím a  sama 
jsem neviděná. Kouzlo zimního rána. Jdu 
svižně a  rázně, dlouhými kroky. Nádech, 
výdech. Ostrý vzduch probouzí plíce 
i  srdce. Nad hranou pole po levici sedí na 
nebi původce toho zvláštního světla, měsíc, 
všimnu si konečně. Kulatý a  blonďatý jako 
můj nejmladší. Usměju se, když si tohle 
uvědomím. Štěstí. Drobné kousíčky úsměvů; 
často ani nejsou vidět. Zahřejí jenom na 
okamžik moji duši. Naučila jsem se ty chvilky 
vnímat a  intenzivně je prožívat. Často trvají 
právě jen ten jeden jediný nádech a výdech. 
Cítím štěstí rozpínající se kdesi uvnitř mého 
těla. Zrovna teď. V tuhle obyčejnou chvíli.

Odbočím z  cesty na pěšinu a  stoupám 
loukou do svahu. Srdce i  pes běží napřed. 
Tmavé siluety stromů nahoře, na konci 
pěšiny, mi otevřou výhled na pole. Prudce 
oddychuji. Rozhlížím se. V  dálce je vidět, 
že nebe se chystá každou minutou vstávat. 
Opozdilče! Směju se nahlas, dýchám 
zhluboka. Pes si sedne přede mě a očekává 
svůj pamlsek. Srdce se vrací zpátky do mé 
hrudi. Všechno má svůj řád. Pohladím psa po 
hebké hlavě a utíkáme spolu z kopce. Domů. 
Radost z  pohybu a  energie proudí v  celém 
člověku i psu. Štěstí je vzácná, a přesto tak 
jednoduchá věc. Občas jen stačí si přivstat.
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Řešení najdete na mensa.click/bystr15

Zuzana Kořínková

Přiřaďte osoby k příčinám jejich úmrtí

Komu zvoní hrana

1 Tycho Brahe A Malárie

2 Francis Bacon B Pád na řepu

3 Aischylos C Pád želvy na hlavu

4 Hans Staininger D Porod

5 Sv. Ludmila E Prasklý močový měchýř

6 Francis Drake F Přehřátí

7 Thomas Cromwell G Trnucha (rejnok)

8 Vasco da Gama H Tuberkulóza, smrt ve vězení

9 Gavrilo Princip I Tyfus

10 Wilbur Wright J Upálení

11 Steve Irwing K Úplavice

12 Sir William Payne-Gallwey L Useknutí hlavy

13 Lucrezia Borgia M Uškrcení šálou

14 Lajka N Zakopnutí o vlastní plnovous

15 Jacques de Molay O Zápal plic po nadívání kuřete sněhem

Vědci, světci a ostatní

Vládci a válečníci
1 Albrecht z Valdštejna A Gangréna močových cest

2 Kateřina Veliká B Mor

3 Ludvík Jagellonský C Mrtvice

4 Přemysl Otakar II. D Nachlazení z lovu bažantů

5 Adolf I. Frydrych E Oběšení, vykastrování, vyvržení a rozčtvrcení

6 Marie Terezie F Pád z koně vyplašeného divokým prasetem

7 Kníže Jaromír G Pokousání useknutou hlavou

8 William Wallace H Probodnutí na latríně

9 Hannibal I Probodnutí partyzánou

10 Sigurd Eysteinsson J Přejedení

11 Filip Francouzský K Rakovina kostí

12 Fridrich I. Barbarossa L Sebevražda jedem

13 Anna Lucemburská M Smrt v bitvě

14 Petr Veliký N Utonutí v řece

15 Hatšepsut O Utopení v bahně

Umělci
1 Jules Verne A AIDS

2 John Lennon B Alzheimerova choroba

3 Tennessee Williams C Autonehoda pod vlivem alkoholu

4 Ernest Hemingway D Cirhóza jater

5 Jackson Pollock E Cukrovka

6 Jack Kerouac F Koncentrační tábor

7 Moliére G Oběšení

8 Guillaume Apollinaire H Propíchnutí nohy taktovkou

9 Julius Fučík I Rakovina slepého střeva

10 Audrey Hepburn J Sebevražda zastřelením

11 Karel Poláček K Španělská chřipka

12 Terry Pratchett L Tuberkulóza, smrt na jevišti

13 Whitney Houston M Utonutí ve vaně

14 Freddie Mercury N Vdechnuté víčko od očních kapek

15 Jean-Baptiste Lully O Vražda zastřelením
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SIG Kluby nadaných dětí jižní Morava: Martin Sedláček, 602 392 662, 
martin.sedlacek@mensa.cz
SIG Kluby nadaných dětí severní Morava: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, 
tblumen@mensa.cz
SIG Lady: Jana Šobrová, jana.sobrova@mensa.cz
SIG Lišky: Milada Pytelová, 602 171 498, milada.pytelova@mensa.cz
SIG Literární tvorba: Eliška A. Kubičková, 604 329 451, elize@volny.cz, 
sig-literarni-tvorba@mensa.cz
SIG Logická olympiáda: Lucie Měchurová, 777 141 975, lucie.mechurova@mensa.cz
SIG Logické hry: Hana Kotinová, 732 142 964, hana.kotinova@mensa.cz
SIG Manager: Stanislav Wolf, 604 623 092, stanislav.wolf@mensa.cz
SIG MEG – Mensa English Group: Jitka Nováková, jitka.novakova@mensa.cz
SIG Natura: Pavel Terber, 604 750 324, pavel.terber@mensa.cz
SIG Nihongo: Václav Brázda, vaclav.brazda@mensa.cz
SIG Outdoors: Zdenka Pániková, 737 154 078, zdenka@mensa.cz, 
sig-outdoors@mensa.cz
SIG Peníze: Vladimír Kutálek, vlk@mensa.cz, 
mensa.click/fb-sigpenize, sigpenize.vlkuver.cz
SIG Psychologie a komunikace: Karel Kostka, 603 259 095, cubeca@seznam.cz
SIG Reality Praha: Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz, 
sig-reality-praha@mensa.cz
SIG Rozvoj: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz
SIG Rozvoj Intranetu: Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz
SIG Seberozvíjení: Vladimír Kutálek, vlk@mensa.cz,
mensa.click/fb-seberozvijeni, sigseberozvijeni.vlkuver.cz
SIG Senior: Zdenka Pániková, 737 154 078, zdenka@mensa.cz
SIG Škola4: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz
SIG Turistika: Iveta Jelínková, 607 832 331, sig-turistika@mensa.cz
SIG Věda: Stanislav Wolf, 604 623 092, stanislav.wolf@mensa.cz
SIG Vinum: Lubomír Jan Muzikář, sig-vinum@mensa.cz
SIG Zahraničí: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz
SIG Zpěv: Jiří Keller, jiri.keller@mensa.cz, sig-zpev@mensa.cz
SIGLego: Hana Kotinová, 732 142 964, hana.kotinova@mensa.cz
SIGurmán: Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz
Výtvarný SIG: Eva Erbsová, eva.erbsova@mensa.cz




